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Dva prizora s podeljevanja odlikovani 
predsedstva SFRJ delavcem in upokojen- 
cem iz RLV...

na slavnostni seji delavskega sveta naše 
sestavljene organizacije letos ob 3. ju- 
liju

Namesto uvodnika

Po izteku vsakega trimesečja sestavi temeljna organizacija svoj periodič
ni obračun. (Zakon o združenem delu, 149. člen, prvi odstavek)

Pred ugotovitvijo periodičnega obračuna delavci v temeljni organizaciji 
obravnavajo in ocenjujejo rezultate svojega dela in poslovanja temeljne 
organizacije na podlagi informacije in poročila njenega poslovodnega or
gana. (iz 150. člena zakona o združenem delu)

Rezultati poslovanja 
naših delovnih organizacij 
v prvem polletju 1981
/V tisoč dinarjih in v odstotkih (%) glede na načrtovane za celo letol/

POSTAVKE RLV TE Šoštanj ESO Plastika EFE Avtopark Tiskarna SKUPAJ

Celotni prihodek 1 963 163 45,4% 1 372 591 42,2% 325 707 48 ,4 % 114 722 52,6 % 51 292 50,1 % 99 076 71,8% 29 951 66,0% 3 956 502 44,0%
Porab, sredstva 1 015 012
Dohodek 414 995 1 639 258
Obveznosti 682 685
Čisti dohodek
BOD*
Skladi 67 058 45,0% H 175 18,7» 49 311 46,2» 27 412 89,1» 4 348 73,1» 10 677 64,4» 8 949 123.3» 181 930 49,0»

BOD - bruto osebni dohodki

Količina pridobljenega premoga 
in proizvedene električne energije 
v našem kombinatu v prvem polletju
V obdobju januar-junij 1981 smo v energetskem delu našega kombinata 
(RLV - TE Šoštanj) pridobili 2 milijona 477 tisoč ton premoga in proiz
vedli čez 1 milijardo 712 milijonov kilovatnih ur električne energije (na
tančneje: 1 milijardo 712 milijonov 113 tisoč hWh).

Prvi od teh dveh podatkov pomeni, da je delovna organizacija RLV za
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57 270 ton ali 2,4 % presegla svojo proizvodno nalogo 
iz letnega načrta za to obdobje in kar za 217 000 ton 
ali 9,6 % pridobljeno količino premoga v enakem ob
dobju lani. To je proizvodni uspeh, s katerim se vse
kakor lahko pohvali, saj je lani v prvem polletju rud
nik obratoval 144 1/3 dneva, letos pa 6 dni manj kot 
lani in le 3 1/3 dneva več, kot bi naj obratoval po let
nem načrtu. Vendar ob tem ne smemo spregledati, da 
je ta proizvodni uspeh delovne organizacije RLV ne sa
mo rezultat povečane učinkovitosti živega dela, ampak 
tudi rezultat stopnjevanega opremljanja jamskih proiz
vodnih obratov s sodobno mehanizacijo, ki rudarjem v 
ustreznih montangeoloških razmerah omogoča veliko 
večjo produktivnost od tiste, ki jo dosegajo pri klasič
nem odkopavanju.

Navedeni podatek o količini proizvedene električne 
energije pa pomeni, da je delovna organizacija TE Šoš
tanj svojo proizvodno nalogo iz letnega načrta (in le
tošnje elektroenergetske bilance SR Slovenije) za prvo 
polletje izpolnila le v višini 86,1 odstotka. Vendar 
vzroka samo tolikšne izpolnitve njene polletne proiz
vodne naloge iz letnega načrta ne smemo iskati v po
prečni stopnji obratovalne pripravljenosti njenih pro
izvodnih enot - ta je, kot običajno, bila nadpoprečna 
ne samo za jugoslovanske, ampak tudi širše razmere - 
temveč v možnostih za večji, čezplanski obseg zado
voljevanja potreb naše republike po električni energiji 
iz cenejših virov.

K temu dodajmo še podatek, da je dosežena količina 
proizvedene električne energije v TE Šoštanj v prvem 
polletju letos za 3,4 odstotka presegla doseženo v lan
skem prvem polletju in terjala porabo (vključno za pro 
izvodnjo toplotne energije za daljinsko ogrevanje) čez 
2 milijona 179 tisoč ton premoga (v glavnem iz RLV, 
nekaj pa tudi iz drugih jugoslovanskih rudnikov). To
likšna poraba premoga je približno enaka tudi planira
ni , če upoštevamo višino izpolnitve polletne proizvod
ne naloge TE Šoštanj iz letnega načrta in to, da bi naj 
načrtovana poprečna kalorična vrednost kilograma pre
moga iz RLV znašala 2 200 kilokalorij, znašala pa je 
(po podatku, ki so ga dobili delavci temeljnih organi
zacij in delovnih skupnosti RLV ob obravnavi in ocenje
vanju polletnih finančnih rezultatov svojega dela) 2 227 
kilokalorij ali za dober odstotek več od načrtovane.

Iz navedenih podatkov (dobili smo jih v zadnjem tednu 
julija, zbrala pa jih je plansko-analitska služba naše 
sestavljene organizacije - na hitro in še pred sklenit
vijo obravnav polletnih obračunov poslovanja v kombi
natu, zato so bolj približni) lahko sklenemo:

Naši energetski delovni organizaciji (RLV in TE Šoš
tanj) sta prvo polletje končali z znatno slabšimi pos
lovnimi rezultati od predvidenih v letnem načrtu, po
sebno pri postavkah "čisti dohodek" in "skladi" - pre
ostale delovne organizacije pa so načrtovane poslovne 
rezultate uresničile zadovoljivo ali celo zelo zadovolji
vo (Plastika in Tiskarna).

Kot smo slišali na enem od zborov delavcev v RLV 28. 
julija, ko so domala v vseh delih RLV izvedli drugi 
krog obravnave svojih polletnih delovnih in poslovnih

rezultatov, so vzroki odstopanja doseženih polletnih 
poslovnih rezultatov RLV in TE Šoštanj od načrtovanih 
tile:

- doseženi skupni prihodek SOZD EGS v prvem pollet
ju le v višini 82,8 odstotka načrtovanega (poprečna 
cena za gigakalorijo proizvedene energije v okviru 
SOZD EGS bi namreč po planu naj znašala 346,50 
din, znašala pa je samo 286,88 din),

- precejšnja količina še neplačanega oddanega premo
ga in električne energije v prvem polletju,

- v TE Šoštanj pa tudi glede na letni plan občutno zože
no obratovanje zaradi možnosti za čezplanski obseg 
zadovoljevanja potreb po električni energiji v Slove
niji iz cenejših virov.

Uredništvo

Program ukrepov 
za uspešno nadaljnje 
poslovanje naše 
sestavljene organizacije 
v letu 1981

1. Vse delovne organizacije v kombinatu si morajo pri 
zadevati, da bi bil obseg njihove proizvodnje in sto
ritev čim večji glede na enaka obdobja v preteklem 
letu in čimbolj skladen z njihovim proizvodnim na
črtom za leto 1981. Poleg tega pa je nujno skrbno 
gospodarjenje in poslovanje vseh organizacij zdru
ženega dela v kombinatu v okviru začrtanih planskih 
nalog.

2. V letu 1980 smo v SFRJ pridobili okoli 47 milijonov 
ton premoga, za letos pa smo v energetski bilanci 
predvideli, da ga bomo pridobili čez 57 milijonov 
ton. Gre torej za znatno povečanje, ki je tudi v skla 
du z našimi težnjami, da bi čimbolj izkoriščali do
mače energetske vire. Vendar za tolikšno povečanje 
je potrebno, da si prizadevamo uveljaviti v praksi 
vse ekonomske ukrepe za pospeševanje razvoja pre
mogovnikov, ki jih je 17. 5. 1979 sprejel zvezni iz
vršni svet.

Opomba uredništva

V omenjenih ukrepih zveznega izvršnega sveta gre 
za:

- oprostitev vezave uvoza na izvoz pri nakupu neob- 
hodno potrebne opreme premogovnikom,

- prenos pristojnosti za družbeno kontrolo cen ko
mercialnega premoga s federacije na republike,

- izboljšanje izkoriščanja razpoložljivih kapacitet 
premogovnikov,

- skladnejši razvoj premogovnikov s termoelektrar
nami ,

- energetski dinar (preusmeritev dela prometnega 
davka od naftnih derivatov za razvoj premogovni
kov),

- kreditiranje proizvodnje in zalog premogovnikov 
za 45 dni,
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- večje skupno vlaganje v razvoj premogovnikov,
- znižanje carin za uvoz specifične opreme za pre

mogovnike,
- znižanje uvoznih dajatev za premogovnike,
- odlog vračil kreditov premogovnikom,
- večje vključevanje inozemskih posojil v razvoj 

premogovnikov,
- okrepitev skladov za razvoj nezadostno razvitih 

republik in SAP- Kosovo,
uvajanje kompenzacij za premogovnike,

- hitrejšo usposobitev domače strojegradnje za po
trebe premogovnikov,

- oprostitev davka na dohodek za premogovniške te
meljne organizacije,

- zmanjšanje ali sploh ukinitev prispevkov vsaj za 
nekatere SIS za določeno obdobje za premogovniš
ke temeljne organizacije,

- razširitev pravic za beneficiran delovni staž za 
zaposlene v premogovnikih.

Omenjeni zbor delavcev v RLV 28. julija v uvodnem članku 
(nočne izmene TOZD RLV - Jamska mehanizacija), o kate
rem bomo še nadrobno pisali (v Informatorju).

3. Skupščina "interesne skupnosti elektrogospodarstva 
Slovenije" (ISE) je letos februarja sprejela ovred
noteno letošnjo elektroenergetsko bilanco SR Slove
nije v višini približno 12,7 milijarde dinarjev. V 
njej je predvidela povečanje cene električne energi
je za 27 odstotkov s 1. 3. 1981. A republiška skup
nost za cene je povečanje cene elektro energi je dovo
lila šele s 1. 4. 1981, in to le za 10,4 %. To pa po
meni, da bo v elektrogospodarstvu mogoče kriti le 
tekoče stroške, za naložbe v osnovna in manjkajoča 
obratna sredstva pa bodo ISE, banke in OZD potroš
nikov električne energije morale zagotoviti dodatne 
vire, vključno z bencinskim dinarjem in vračilom 
vsaj dela prispevkov elektrogospodarskih organiza
cij za nerazvita področja.

4. Samoupravni sporazum o temeljih plana ISE za iz
gradnjo energetskih objektov za obdobje 1981-1985 
še ne velja, ker izvršni svet SR Slovenije vztraja, 
da ga naj podpiše čimveč predvidenih podpisnikov.

Torej si moramo tudi v naši občini prizadevati, da 
bo ta sporazum podpisalo čimveč predvidenih pod
pisnikov, da bi tako kmalu začel veljati. Sredstva, 
ki jih bomo v Sloveniji zbirali za izgradnjo energet
skih objektov po tem sporazumu, bodo namreč znat 
no večja od sredstev, ki jih v ta namen zdaj še zbi
ramo po zakonu, katerega veljavnost poteče konec 
leta 1981.

5. Kazalci uspešnosti poslovanja celotne sestavljene 
organizacije REK Velenje v preteklem obračunskem 
obdobju 1981 so glede na enako lansko obdobje raz
meroma ugodni. Kljub temu pa si delavci vseh zdru 
Ženih organizacij v SOZD REK Velenje moramo še 
naprej prizadevati za povečanje produktivnosti in 
ekonomičnosti dela in poslovanja. To pomeni, da 
moramo gospodarno ravnati z materialom, energi
jo in skrbeti za večji izkoristek proizvodnih in sto
ritvenih zmogljivosti svoje OZD. Delavci v OZD, v 
katerih je rast celotnega prihodka zaostala za rast
jo porabljenih sredstev, pa si morajo prizadevati 
tudi, da bo stopnja rasti celotnega prihodka njihove 
OZD večja.

6. Dejavnosti delovnih skupnosti SOZD REK Velenje je 
treba financirati v skladu z letnimi finančnimi plani 
in rezultati dela in doseženega dohodka OZD v 
SOZD.

Na področju investicijske izgradnje moramo največ 
skrbi namenjati nadaljnjemu izvajanju programa 
NOP (izgradnji nadomestnih objektov za sedanje ob
jekte industrijskega centra RLV v Prelogah), za iz
vajanje katerega imamo letos na voljo okrog 700 mi 
lijonov dinarjev. Vendar tudi pri izvajanju vseh dru 
g ih investicijskih programov v SOZD moramo skr
beti za dobro pripravo in organizacijo izvajanja in
vesticijskih del, da bi tako čimbolj racionalno izko
riščali razpoložljiva investicijska sredstva in izva
jalske zmogljivosti. Spričo primanjkovanja in raz
drobljenosti investicijskih sredstev moramo skrbe
ti tudi, da se bomo pri uresničevanju programa in
vesticij iz združenih sredstev držali sprejetega pri
oritetnega (prednostnega) vrstnega reda investicij. 
Skrajni čas je že tudi, da se v SOZD dogovorimo za 
strukturo udeležbe delovnih organizacij pri združe
vanju sredstev za investicije iz združenih sredstev 
SOZD. Izdelati moramo tudi sporazume o združe
vanju sredstev za posamezne investicije in o ude
ležbi v skupnem prihodku od njih.

8. Delovne organizacije in delovne skupnosti SOZD, 
ki so izplačale višje osebne dohodke od dovoljenih 
po družbenem dogovoru, morajo v svojih samoup
ravnih organih obravnavati vzroke za nastalo pre
koračitev in sprejeti ustrezne ukrepe, da se ta iz
ravna.

9. Vse združene organizacije v SOZD, ki so vezane 
na uvoz opreme, surovin in rezervnih delov, si 
morajo še vnaprej kolektivno prizadevati za nado
meščanje tujih izdelkov z domačimi, da bi tako 
upoštevale namen in obenem omilile posledice ve
ljavnega odloka zveznega izvršnega sveta do 30. 6.
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1981, po katerem neenergetske OZD sploh niso 
mogle uvažati opreme in rezervnih delov, energet 
ske OZD pa so svoje uvozne potrebe lahko zado
voljevale le v omejenem obsegu.

Skratka, v SOZD si moramo v skladu z družbenimi 
usmeritvami kolektivno prizadevati, da si bomo za 
gotovili potrebna sredstva za vse namene (tudi za 
izvajanje kooperacije ESO-Dowty) in da bomo vzpo 
redno s tem razmerje med izvozom in uvozom, ki 
je lani znašalo 1:7,9, letos znižali na načrtovano 
(1:6,5).

10. Glede na to, da nam zaloge materiala vežejo veli
ka finančna sredstva, moramo v vseh združenih or 
ganizacijah v SOZD nameniti pozornost tej vrsti 
obratnih sredstev. Zaloge materiala je treba čim
bolj približati količinam, ki še omogočajo nepre
trganost proizvodnje in izvajanja storitev v naših 
OZD.

11. V letu 1981 moramo v SOZD uresničiti sklepe in 
stališča problemske konference komunistov iz RLV 
in TE Šoštanj z dne 24. 3. 1981.

12. Vse delovne organizacije in delovne skupnosti 
SOZD naj analizirajo izkoriščanje delovnega časa 
svojih delavcev in obravnavajo vzroke njihovih od
sotnosti od dela.

13. Poprečna stopnja zaposlovanja v SOZD REK Velenje 
v obdobju prvega trimesečja 1981 ni presegla do
govorjene stopnje zaposlovanja v občini Velenje za 
leto 1981, za to pa si moramo v vseh delih SOZD 
prizadevati tudi vnaprej.

14. Delitev dohodka v sklepnih računih OZD (organiza
cij združenega dela) REK Velenje za leto 1981 naj 
bo takšna, da bodo sredstva, namenjena za sklade, 
izkazovala hitrejšo rast kot sredstva za osebne do
hodke. Predvsem naj se poveča del poslovnega skla 
da za razširitev materialne osnove dela (za akumu 
lacijo).

15. V letu 1981 moramo v okviru stanovanjske izgrad
nje naše sestavljene organizacije dokončati izgrad
njo 175 novih družbenih stanovanj in nadaljevati ali 
začeti z graditvijo nadaljnjih 254 novih družbenih 
stanovanj.

Izvajanje teh ukrepov naj ob sestavljanju preostalih 
periodičnih obračunov v letu 1981 in sklepnih računov 
organizacij združenega dela REK Velenje za leto 1981 
ugotavlja izvršilni odbor za gospodarjenje pri delavs
kem svetu SOZD REK Velenje.

Delavski svet SOZD junija 1981

PREKLICUJEM VELJAVNOST

delovne izkaznice SOZD REK Velenje št. 064 653, izdane 
pred 30. 6. 1981 - Vincenc ŠIREC (Kidričeva 57, Velenje).

Društvo energetikov Šoštanj 
je proslavilo svojo 25-letnico

Letos v juniju je Društvo energetikov Šoštanj s prireditvijo 
srečanja predstavnikov društev energetikov skoraj iz cele 
Jugoslavije v Šoštanju proslavilo jubilejnih 25 let svojega ob
stajanja in uspešnega delovanja.

Slavje je večidel potekalo v dvorani doma kulture v Šoštanju. 
Začelo se je 6. junija zjutraj z zbiranjem vabljenih med kon
certom šoštanjske delavske godbe "Zarja".

Predstavnike društev energetike in druge udeležence je uvodo
ma pozdravil in nagovoril Franc Rogan, predsednik Društva 
energetikov Šoštanj.

Med udeleženci so bili tudi Vaja Skendžič, predsednik Saveza 
energetičara Jugoslavije, Alojz Tomaževič, predsednik Zve
ze energetikov Slovenije, pa predstavniki treh republiških in 
ene pokrajinske zveze energetikov (Srbije, Hrvatske, BiH in 
Vojvodine), republiškega kotlovskega inšpektorata,ljubljanske 
univerze, poslovodnih organov v SOZD EGS in SOZD REK Ve-

Iz dvorane doma kulture v Šoštanju med proslavo 25-letnice 
Društva energetikov Šoštanj. Prvi z desne strani v drugi vrsti 
Marko Vraničar, predsednik komiteja za energetiko, industri
jo in gradbeništvo SR Slovenije.

len je, občine Velenje in krajevne skupnosti Šoštanj.

Slavnostni govor je imel Marko Vraničar, predsednik komite
ja za energetiko, industrijo in gradbeništvo SR Slovenije.

Iz slavnostnega govora

Smo v obdobju, ko se je pomen gospodarjenja z energijo in 
njenimi viri izredno povečal. Nekajkratno povišanje cen nafte 
in v zadnjem času tudi občuten porast cen zemeljskega plina 
sta praktično vse dežele sveta prisilila, da so temeljito pre
gledale svoje energetske bilance in sprejele vrsto ukrepov za 
varčno in racionalno ravnanje z energijo, saj imajo povišane 
cene energetskih virov še zlasti močan vpliv in dolgoročne 
posledice na devizne bilance držav. Povsod po svetu so doma
či energetski viri postali pomembnejši. Države Evropske gos
podarske skupnosti so v svojem energetskem programu pred
videle močno zmanjšanje deleža nafte v porabi primarne ener
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gije. V približno enakem obsegu pa nameravajo povečati delež 
premoga, jedrske energije in zemeljskega plina...

Pri razpravi o planskih dokumentih SR Slovenije za obdobje 
1981-1985 se je ponovno pokazalo, da je razvoj energetskega 
gospodarstva temeljna prioriteta tudi v tem srednjeročnem ob
dobju. Treba je odločno spreminjati odnos do energije, učinko
vitosti njenega pridobivanja, predelave in racionalnosti troše
nja, če ne želimo, da bo namesto spodbujevalca gospodarske
ga in družbenega razvoja energetika postala eden od temeljnih 
omejitvenih činiteljev. Pričakovane potrebe po energiji, spre
membe energetske politike zaradi razmer na svetovnem trgu 
in devizno plačilni položaj Slovenije jasno kažejo, da bomo z 
intenzivnimi, toda racionalnimi vlaganji v energetiko morali 
nadaljevati. Poseben poudarek v planskih dokumentih imajo ge
ološke raziskave nahajališč energetskih virov, zlasti nafte, 
zemeljskega plina, premoga in urana,in to tako v Sloveniji kot 
tudi v drugih republikah in avtonomnih pokrajinah ter v prija
teljskih deželah v razvoju.

Na področju pridobivanja premoga bomo pospešili moderniza
cijo premogovnikov. Potekala bodo vlaganja v odpiralna dela, 
v geološke in druge raziskave ter v izboljšanje pogojev za de
lo s sodobno opremo in večjim obsegom mehaniziranih odko
pov. Poleg vlaganj v sedanje premogovnike bomo z intenzivnim 
izvajanjem raziskav znanih nahajališč premoga že v tekočem 
srednjeročnem obdobju pripravili eksploatacijo premoga tudi 
v drugih krajih Slovenije, potekala pa bodo tudi sovlaganja v 
odpiranje premogovnikov v drugih republikah in pokrajinah.

V tem obdobju bomo začeli graditi tudi vrsto objektov, ki bodo
zagotavljali kritje potreb po električni energiji v letu 1985. 
(Njihova skupna moč bo 706 MW, od tega odpade 250 MW na ob
jekte v drugih republikah in avtonomnih pokrajinah.) Nadalje
vali bomo z izgradnjo prenosnega omrežja in objektov distri
bucije. V tem obdobju bomo odprli tudi rudnik urana, začele 
pa se bodo tudi priprave za izgradnjo nove nuklearne elektrar
ne kot skupne naložbe SR Hrvatske in SR Slovenije__

Zaradi nezadostnih domačih virov energije in plačilnobilanč
nih možnosti postaja energija - kot že rečeno - eden od ome
jitvenih faktorjev razvoja. Zato je od našega odnosa do porabe 
vseh vrst energije odvisno, kakšno stopnjo razvoja gospodarst 
va in s tem družbe v celoti bomo v zaostrenih okoliščinah lah
ko zagotovili__

V Jugoslaviji je bila SR Slovenija prva, ki se je zavedla resnos 
ti energetske problematike, saj je že v planske dokumente za 
obdobje 1976-1980 vključila načelo o nujnosti racionalnejšega 
ravnanja z energijo, konec leta 1976 pa jepripravilatudiprog
ram ukrepov za racionalizacijo pridobivanja , transporta, 
pretvarjanja in porabe energije, ki ga je januarja 1978 obrav
navala republiška skupščina in takrat sprejela stališče, da spo 
znanje o širšem družbenem pomenu racionalizacije terja, da 
se na tem področju delovanja uvede stalna in usmerjena druž
bena aktivnost...

Republiška skupščina je ugotovila tudi, da je osnovni pogoj za 
gospodarnejše ravnanje z energijo ustreznejše izobraževanje, 
ki ga bo treba zastaviti tako, da bodo učno-vzgojni programi v 
vseh fazah izobraževanja zajemali tudi odnos do energije in 
spoznanja o naših energetskih razmerah ter možnostih racio
nalnega ravnanja z energijo.

Prav tako pomembno je tudi informiranje in izobraževanje vse 
širše javnosti, seveda pa tudi nadaljnje usposabljanje strokov
nih kadrov, ki se ukvarjajo s področjem energetike.

V zvezi s temi ugotovitvami je skupščina med drugimi takrat 
sprejela tudi tile dve stališči:

- Samoupravne interesne skupnosti, predvsem s področja iz
obraževanja in energetike, naj proučijo in predlagajo ukre
pe za dodatno izobraževanje delavcev za racionalno gospo
darjenje z energijo in v sodelovanju z organizacijami zdru
ženega dela uvedejo usmerjeno izobraževanje kadrov za po
trebe energetike.

- Ustrezne dopolnitve programov izobraževanja je v tej smeri 
treba proučiti na ravni osnovnih, srednjih in visokih šol.

Bolj konkretno pa so bile naloge s področja izobraževanja in 
informiranja opredeljene v družbenem dogovoru o ukrepih in 
aktivnostih za zagotovitev racionalnega pridobivanja, pretvar
janja, transporta in porabe energije. Ta dogovor so poleg re
publiškega izvršnega sveta podpisale družbenopolitične orga
nizacije, samoupravne interesne skupnosti s področja energe
tike, republiška raziskovalna skupnost, gospodarska zbornica 
Slovenije, banke in še nekateri drugi. Podpisniki so se s tem 
družbenim dogovorom zavezali, da bodo poleg nalog, navede
nih v dogovoru, izvajali tudi vse naloge iz programa ukrepov, 
ki ga je obravnavala republiška skupščina, kakor tudi tiste, ki 
so zajete v stališčih, sklepih in priporočilih republiške skup
ščine.

Pri izobraževanju in izpopolnjevanju kadrov s področja energe
tike nikakor ne moremo in ne smemo prezreti vloge, ki jo ima 
pri tem tudi Zveza energetikov Slovenije. Zveza energetikov 
Slovenije si je s svojim statutom za eno od najpomembnejših 
nalog zadala, da bo strokovno izobraževala in izpopolnjevala 
energetske kadre s strokovnimi predavanji, seminarji, tečaji, 
šolo, strokovnimi bilteni in časopisi.

Izobraževanje in strokovno usposabljanje pri Zvezi energeti 
kov poteka že od leta 1952 dalje. V začetku je strokovne teča
je in strokovne izpite vodil inšpektorat parnih kotlov Sloveni
je, ko pa je ta v letu 1964 prenehal s prirejanjem tečajev, je 
to delo prevzela Zveza energetikov, ki je v ta namen ustanovi
la izobraževalni center. Podlaga za izobraževalni proces je 
bila dana s "programom strokovnih izpitov za pridobitev stro
kovne usposobljenosti delavcev za opravljanje del in nalog pri 
energetskih in kotlovskih napravah in tlačnih posodah". Ta 
program je bil tudi sestavni del pravilnika o strokovni izobraz 
bi in drugih pogojih za opravljanje del v delovnih organizaci
jah, ki imajo elektroenergetske in druge energetske naprave 
in tlačne posode. Vendar ta pravilnik, ki je določal nazive ozi 
roma dela in naloge, za katere je bila potrebna strokovna iz
obrazba in strokovna usposobljenost, je prenehal veljati v le
tu 1969 in od tedaj dalje so strokovna usposobljenost in drugi 
pogoji postali interna zadeva vsake delovne organizacije. Kot 
posledica tega so se pojavili različni kriteriji glede strokovne 
usposobljenosti in predhodne izobrazbe delavcev, ki opravlja
jo dela in naloge pri enakih termoenergetskih napravah. Zve
za energetikov Slovenije je v času svojega delovanja tudi za
voljo tega izdala vrsto strokovnih skript in strokovnih knjig in 
tako poskrbela za kontinuirano izpopolnjevanje svojih članov.

Jasno je, da energetske naprave v elektrarnah, toplarnah, 
procesni tehniki in drugje zahtevajo posebno strokovno uspo
sobljenost, in to ne le zaradi varnega dela pri napravah, tem
več tudi zato, ker le primerno strokovno usposobljen delavec 
lahko s temi napravami ravna gospodarno, kar se tiče varče
vanja z energijo. Zavoljo tega je tudi potrebna kar največja 
usposobljenost teh delavcev, ki pa je ne moremo pridobiti le 
z dodatnim izobraževanjem in usposabljanjem, pač pa mora 
biti temu ustrezno prilagojen tudi učnovzgojni program red
nega šolanja. Zato so bile predlagane tudi nekatere spremem 
be v učnih programih, da bi v bodoče tem problemom posve
čali veliko več pozornosti kot doslej.

To, da se vsi zavedamo pomena in vloge ustrezno usposoblje
nih delavcev za delo pri energetskih napravah, nalaga tudi 
Zvezi energetikov Slovenije, da nadaljuje s svojimi prizade
vanji in aktivnostmi, saj je s svojim dosedanjim delom v ce
loti potrdila umestnost in potrebe po svojem obstajanju.

Prepričan sem, da se bo Zveza energetikov še nadalje zavze
mala za izboljšanje in dvig kvalitete izobraževanja na celot
nem področju energetike.

Za sklep

Že iz teh izvlečkov iz slavnostnega govora lahko vidimo, da 
namen srečanja energetikov v Šoštanju ob 25-letnici Društva 
energetikov Šoštanj ni bilo le slavje, temveč prepotrebni de
lovni zbor za pregled perečih problemov v našem energets
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kem gospodarstvu in politiki. Seveda pa tudi slavja ni manjka
lo. Zanj so poskrbeli zlasti pevci in glasbeniki iz Šaleške do
line, s priložnostno razstavo svojih del v avli kulturnega doma 
v Šoštanju pa tudi likovniki iz slovenskih energetskih organiza
cij združenega dela. /LoM/

Kot je bilo objavljeno že v prejšnji številki Rudarja, so se le
tos maja drugič sestali racionalizatorji SOZD REK Velenje, DO 
Elektrostrojna oprema. Po poročilu o delu so se lotili razpra
ve o problematiki inventivne dejavnosti v svoji delovni organi
zaciji .

V ESO, ki zaposluje okoli 600 delavcev, inovacijam namenjajo 
vse več pozornosti. Zavedajo se, da proizvodni program ESO, 
predvsem izdelovanje in popravljanje rudniškega podporja in 
transportnih naprav, in kvalifikacijska sestava zaposlenih orno 
gočata široko aktivnost na področju množične inventivne de j a v 
nosti, v povezavi z njo pa tudi večji dohodek in boljše gospo
darjenje celotne delovne organizacije ESO.

Na tem področju so v zadnjih letih dosegli lep razvoj. Leta 
1975 so nagradili (in uporabili) le 4 predloge inovacij, v letu 
1978 14, leta 1980 pa že 24. S številom inovacij je rasel tudi 
ekonomski prihranek od njih. Leta 1975 je znašal 100 tisoč di
narjev, 1978. leta 600 tisoč dinarjev in leta 1980 2 milijona 
100 tisoč dinarjev. S predlogi inovacij so dosegli bolj produk
tivno, lažje in varnejše delo, kar pa v vseh primerih niti ni 
bilo mogoče prikazati v dinarjih.

Inventivno dejavnost v ESO pospešujeta komisija za inovacije 
in aktiv MID (za množično inventivno dejavnost). Komisija za 
inovacije je lani poleg že omenjenih 24 novih obravnavala še 
20 predlogov izboljšav iz prejšnjih let. Aktiv MID, ustanovljm 
maja 1979, je edini v občini Velenje. Sedaj šteje 65 članov 
(11 % zaposlenih) in povezuje racionalizator je in odgovorne za 
to dejavnost v delovni organizaciji. Spodbuja delavce k ustvar 
jalnosti in jim pri tem pomaga. V ESO so, denimo, namestili 
nekaj omaric za zbiranje koristnih predlogov in predlagali raz 
pis rešitev za nekatere proizvodne probleme. Aktiv MID de
lavcem pomaga tudi s strokovno literaturo, prirejanjem ogle
dov razstav, pri prijavljanju in izpopolnjevanju predlogov ino
vacij v praksi. Z novim pravilnikom o izumih, tehničnih iz
boljšavah in koristnih predlogih, ki so ga v ESO sprejeli leta 
1979, so dali nov zagon tej dejavnosti tudi zato, ker so precej 
povečali nadomestila za inovacije.

Vendar nekaj težav v inventivni dejavnosti še vedno imajo. Še 
bolj bodo morali poenostaviti in skrajšati postopek od prijave, 
proučitve in realizacije inovacije do izplačila nadomestila za
njo. Spodbude za to dejavnost so še tudi premajhne (v popreč
ju gre le 2 % prihranka od inovacij za nadomestila zanje). Ne
kateri se bojijo tudi, da bo izvedena inovacija terjala spre
membo norm. In inovacijski dohodek bi morali posebej prika
zati v poslovnih poročilih, periodičnih obračunih in planih. Pri 
nagrajevanju inovacij pa ne bi smeli diskriminirati konstruk
torjev, 'tehnologov in drugih takih delavcev, saj ti lahko mno
go prispevajo k uspešnosti množične inventivne dejavnosti. So
delovanje s poslovodnimi kadri in predstavniki DPO - so meni
li - pa je dobro.

Racionalizator ji ESO so se v zadnjih letih uspešno predstavili 
tudi izven REK Velenje. Na natečaju za inovatorja občine Vele
nje leta 1979 so prejeli prvi dve nagradi. Oktobra 1980 so se 
predstavili na 1. razstavi dosežkov inovatorjev v občini Vele

nje. Že več let sodelujejo na razstavi dosežkov jugoslovanske 
delavske ustvarjalnosti (RAST YU) na Reki. S prispevki ob
časno sodelujejo tudi v glasilu REK Velenje Rudar-Informator 
in občinskem tedniku Naš čas.

Svoje drugo srečanje so sklenili s podelitvijo treh plaket, dob
ljenih na razstavi RAST YU 1980 na Reki, avtorjem in razdelit
vijo članskih izkaznic aktiva MID. Razšli pa so se z željo, 
da še okrepijo svoje vrste in spodbudijo čim širši krog delav
cev k sodelovanju v množični inventivni dejavnosti.

Dragan Čelofiga

S PRIREDITEV OB NAŠEM 
LETOŠNJEM 3. JULIJU

Srečanje delovnih jubilantov 
in jubilantov 5, 10 in 15 let 
aktivnosti v jamski reševalni 
četi delovne organizacije RLV

Tistega popoldneva - v petek, 26. junija, ko je potekal 
prvi del tega srečanja: za jubilante iz prve delovne iz
mene - je lilo kot iz škafa. Skozi gosto zaveso dežnih 
kapljic pred našim obratom družbene prehrane ob Kid
ričevi cesti v Velenju je vendarle sijalo sonce ,in vedri 
zvoki, ki so prihajali iz glasbil rudarske godbe, so se 
rogali oddaljenemu grmenju. Če omenimo še "telovad
bo" mlajših slavljencev, ki so prihajali na srečanje s 
skoki čez luže, in starejše, ki so luže kar pregazili, 
kot da jih ne more ničesar več presenetiti, smo pove
dali dovolj za uvod.

Po rudarski himni, s katero so začeli slovesnost pevci 
moškega pevskega zbora "Kajuh", je jubilante pozdra
vil Marjan Tam še, podpredsednik delavskega sveta de
lovne organizacije RLV. Potem, ko jim je v imenu vseh 
delavcev RLV čestital za večletno zvestobo rudarskemu 
kolektivu, je dejal:

"Naš rudarski stan je po svojem delu in po delovnih na
porih nekaj izjemnega. Nekaj izjemnega je pravzaprav 
vsak, ki se odloči za to, da v kolektivu rudarjev dela 
in ustvarja - da ustvarja posebne medsebojne odnose, 
ki jih z velikim zadovoljstvom imenujemo rudarska 
solidarnost. Pred deset, dvajset in več leti smo začeli 
opravljati odgovorno delo v našem gospodarstvu. Hote
li smo povečati proizvodnjo premoga, hoteli dati več 
električne in toplotne energije. Že takrat smo se za
vedali, da je energija temelj vse industrije. Brez nje 
si ne moremo zamisliti sodobnega gospodarstva. S ta
kim delom smo mnogo let ustvarjali pogoje za doseže
no lansko proizvodnjo RLV - 4 milijone 700 tisoč ton 
premoga. S svojim delom smo bili vedno med najbolj
šimi v državi in tudi v vsej Evropi... Vse to so veliki 
dosežki , rezultati velikih naporov, zagnanosti in ho
tenj , rezultati dobre organizacije dela in razmeroma 
zelo visoke stopnje mehaniziranosti proizvodnje, ki 
smo jo dosegli in jo danes še povečujemo."

Nato je Marjan Tam še obudil spomine na leta obnove, 
na leta udarniških akcij, s katerimi so zlasti starejši 
slavljenci gradili lepšo bodočnost za sebe in generaci
je, ki so prihajale za njimi. Pri tem je poudaril zače
tek uveljavljanja najvišjih oblik demokratičnih odnosov
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ven njega. Pred nami je tudi naloga, da odpravimo iz
koriščanje delovne solidarnosti. Dogovorili smo se, 
da bomo skupaj delali, da bomo skupaj razpolagali z 
rezultati dela, zato se moramo dogovoriti tudi, da za 
nedelo ne more biti nihče nagrajen. Rudarji smo spo
sobni ustvarjati in delati. Tudi vi ste s svojim delom 
dokazali pripravljenost in vztrajnost. Skupaj smo do
segali bogate rezultate svojega dela. Za to se vam v 
imenu samoupravnih organov in družbenopolitičnih or
ganizacij RLV in celega kombinata iskreno zahvalju
jem," je Marjan Tamše sklenil svoj svečani govor.

Jubilante večletne aktivnosti v jamski reševalni četi je 
v imenu samoupravnih organov in družbenopolitičnih 
organizacij pozdravil vodja čete - diplomirani inženir 
rudarstva Avgust Terglav. Z manj izbranimi besedami 
in morda zato še bolj iskreno se jim je zahvalil za nji
hovo pripravljenost, da vedno in povsod priskočijo na 
pomoč. Pohvalil jih je za neutrudno delo na vajah, na 
katerih se četa usposablja za izvajanje reševalnih na
log . Zlasti toplo je pozdravil in se poslovil od treh čla 
nov čete, ki so se srečanja udeležili pred odhodom v 
pokoj.

Takole se je zabavljivo spomnil njihove aktivnosti v če
ti in dela v rudniku nasploh... "Človeku je kar nekam 
tesno pri srcu, ko vidi, kako njegovi prijatelji, še vče 
rajšnji sodelavci, danes odhajajo na počitek. Kako hit
ro tečejo leta...

Kar poglejte Vinka (Miklavžino , op. ur.)! Najstarej
ši je med našimi tremi upokojenci, čeprav je šele pred 
dvema letoma srečal Abrahama. Ne vem, kako se mu 
je posrečilo, da še vedno daje tako mladostni videz.
So mu pri tem pomagale srne, ki jih je v lovski opravi 
srečeval na svojih pohodih po gozdovih, ali se je 'dr
žal nazaj’ pri delu v jami? Tudi Karel (Jelen, op. ur.), 
ki je celo nekaj mesecev mlajši od Vinka, se danes 
poslavlja. Šele 1957. leta je končal šolanje, sedaj pa 
že odhaja v pokoj. Mar ni to krivica! Zakaj je sploh 
hodil v šolo? Res me zanima, kako si bo uredil življe
nje brez akordov, ki jih je doslej za montažne skupine 
v 'Jamski mehanizaciji’ urejal na tak način, da delav
cem še danes ni treba nič delati. Razumljivo je, da je 
izgubljal živce, ko so mu vsako jutro poslovodje pripo
vedovali , da po njegovem pravilniku delavcem še toli
ko ne bi bilo treba delati, kot so delali. Pa kaj bi tisto! 
Dogodek dneva je šele bil, kadar se je Karel srečal s 
tretjim današnjim slavljencem po stažu v jamski reše
valni četi - Vladom Oremužem, vodjem temeljne orga
nizacije RŠC - Rudarski praktični pouk... Upam, da da 
ne s, ko sedita skupaj z nami, že vesta, kdo je imel 
prav! Saj pravim : taki fantje, pa ti gredo čakat v pos
teljo na poštarja, da jim prinese pokojnino," je Avgust 
Terglav že tako dobremu razpoloženju prilil še nekaj 
vedrine.

Za sklep se je vsem trem še enkrat zahvalil za dolgo
letno delo v jamski reševalni četi in jim podelil zaslu
žena priznanja.

Še dolgo je tisti petek v našem obratu družbene preh
rane ob Kidričevi cesti v Velenju žuborel pogovor med

in uresničevanja idej delavskega razreda o pravici do 
gospodarjenja z rezultati svojega dela.

"Čeprav smo v preteklosti dosegli veliko, so pred na
mi še vedno zelo pomembne naloge," je dejal. "Še ved

Takole je vodja jamske reševalne čete RLV Avgust Terglav (le
vo) podeljeval jubilantom večletne aktivnosti v četi zaslužena 
priznanja. Spodaj desno jubilant-upokojenec Vinko Miklavžina.

no nas skrbi, kako bomo naše dohodkovne odnose obli
kovali tako, da bomo v temeljnih organizacijah zdru
ženega dela resnično zagospodarili z rezultati svojega 
dela, da bomo ostali objektivni in pošteni pri svobodni 
menjavi dela z drugimi delavci v kombinatu in iz
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delovnimi jubilanti in jubilanti aktivnosti v jamski re
ševalni četi RLV. Zakaj tudi ne bi, ko pa so slavljenci 
poleg spominov na opravljene naloge govorili tudi o na
logah, ki so še pred njimi?

Povejmo še to, da je bilo letos v delovni organizaciji 
RLV 439 delovnih jubilantov (201 delavec z desetimi 
leti dela, 118 delavcev z dvajsetimi in 120 delavcev s 
petindvajsetimi leti jamske ali tridesetimi leti navad
ne delovne dobe). 189 delavcev je pri tem praznovalo 
20-letnico dela samo v našem kombinatu.

Med jubilanti aktivnosti v jamski reševalni četi pa je 
bilo 7 jubilantov 5-letnice, 15 jubilantov 10-letnice in 
11 jubilantov 15-letnice aktivnosti.

Bojan Ograjenšek

Odprtje razstave del 
z likovne kolonije

V petek zvečer, 26. junija, smo v razstavnih prostorih 
velenjske knjižnice svečano odprli razstavo del s prve 
likovne kolonije v Velenju ob 3. juliju, ki se je zazrla 
v "rudarstvo in Šaleško dolino".

V uvodnem delu te prireditve so nastopili člani doma
čega tamburaškega ansambla "Koleda". Nato je v ime
nu pokrovitelja kolonije, našega kombinata, obiskoval
cem in avtorjem razstavljenih del spregovoril pred
sednik poslovodnega odbora kombinata diplomirani in
ženir rudarstva Slavko Janežič. V svojem nagovoru je 
najprej poudaril, da smo delavci v REK Velenje ponos
ni na rezultate, ki jih dosegamo pri svojem vsakodnev
nem delu, nič manj pa tudi na skupne rezultate v druž
benih aktivnostih, ki lepšajo in bogatijo zlasti življenje 
delovnih ljudi in občanov središča in cele ožje družbe
nopolitične skupnosti. Zatem je dejal: "Letos smo se 
prvič odločili za prireditev likovne kolonije ob našem 
prazniku 3. juliju. Dogovorili smo se, naj umetniška 
dela slikarjev in kiparjev - udeležencev kolonije pri
kažejo našega delavca, ki leta in leta v podzemlju Ša
leške doline ustvarja sebi, svoji družini in nam vsem 
primernejše življenjske razmere. Danes ugotavljamo, 
da je naš dogovor uresničen: likovniki so nas prepri
čali , da poznajo vsakodnevne delovne napore naših ru
darjev. V svojih delih, ki si jih zdaj lahko ogledamo, 
so z različnimi tehnikami pokazali zrelo in bogato 
umetniško domiselnost. Zato zaslužijo pohvalo." Za 
sklep pa je med drugimi spodbudnimi besedami pove
dal, da bo taka kolonija odslej tradicionalna ob 3. juli
ju, dnevu rudarjev in prazniku naše sestavljene orga
nizacije, in nazadnje občinstvo povabil k ogledu razsta 
ve.

Med enaindvajsetimi razstavljale! iz velenjske občine 
je razstavilo svoja dela tudi šest likovnikov iz našega 
kombinata... Ana Ojsteršek iz Tiskarne se je predsta
vila z oljem in svinčnikom, Adi Pirtošek iz RLV s kre
do in perorisbo, Polde Rober iz RLV s skulpturo, Mišo 
Skornšek iz TE Šoštanj z olji, Marjan Vodišek iz Tiskar 
ne z dvema perorisbama in kredo in Franc Voglar iz 
RLV s plastiko.

Po skupnem ogledu razstave so se avtorji razstavljenih

V uvodnem delu svečanega odprtja razstave del z likovne kolo
nije je spregovoril predsednik poslovodnega odbora naše ses
tavljene organizacije Slavko Janežič (zadaj, poleg njega kip s 
kolonije - Spomenik rudarjem ).

Milojko Kumer iz Raven pri Šoštanju ob svojem razstavljenem 
delu - leseni plastiki, za katero je dobil eno izmed dveh pode
ljenih drugih nagrad za dela z likovne kolonije.

Iz razstavnega prostora knjižnice Velenje takoj po svečanem 
odprtju razstave
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del skupaj s predstavniki pokrovitelja kolonije in ve
lenjskega kulturnega centra "Ivan Napotnik" zbrali k 
posvetu, na katerem so še enkrat ocenili dosežke ko
lonije in sprejeli nekaj predlogov za svoje srečanje pri 
hodnje leto.

Mi pa razstavi na rob pripomnimo še, da so z njo in 
ustanovljeno likovno kolonijo pred njo dobili tudi za 
naprej priložnost za predstavitev svojega ustvarjanja 
tudi tisti likovniki iz naše občine, ki so bili doslej v 
občini krivično potisnjeni ob stran zaradi "ziheraške" 
kulturne politike, ki se upa potrjevati večinoma samo 
s predstavljanjem del že renomiranih ustvarjalcev.

PRIPIS

V četrtek, 9. julija,se je sestala še strokovna žirija 
za oceno in podelitev nagrad za ustvarjena dela na pr
vi likovni koloniji ob 3. juliju v Velenju. V njej sta bi
la tudi slovenjegraška kustozinja Milena Zlatar in aka
demski slikar Karel Pečko.

Po temeljiti presoji je ta organ sklenil, naj prvo na
grado prejme Marjan Dr e v - za kiparski prispevek 
Spomenik rudarjem. Podeljene pa so bile še: dve dru
gi nagradi - Aristidu Zorniku za slikarski prispevek 
in Milojku Kumru za izdelano leseno plastiko, dve tretji 
nagradi - Mišu Skornšku in Veri Svetini za slikarska pris 
pevka, ter tri posebne nagrade - Petru Matku za slikarski 
prispevek, Marjanu Vodišku za risarski prispevek in 
Francu Voglerju za izdelano plastiko.

Pripravil Bojan Ograjenšek

Ženski rokometni 
turnir rudarskih mest

V počastitev našega praznika 3. julija je bil v Rdeči 
dvorani v Velenju 27. junija že drugič ob 3. juliju 
ženski rokometni turnir rudarskih mest. Na tej prire
ditvi, ki bi naj bila tradicionalna, so sodelovale ekipe 
iz Zagorja, labinskega Rudarja ter članska in mladins
ka velenjska ekipa. Pred začetkom tekmovanja, ki se 
je začelo ob 14. uri, so udeleženke turnirja položile 
venec pred skulpturo tovariša Tita sredi našega mesta.

V programu turnirja so poleg omenjenih ekip sodelova
le tudi pionirske selekcije ženskega rokometnega klu
ba Velenje, da bi velenjskim ljubiteljem rokometa po
kazale, kaj zna domači rokometni podmladek.

Rezultati tekem

Zagorje : Velenje I (članice) 9 : 31
Zagorje : Velenje II (mladinke) 13:18
Rudar, Labin : Velenje II 34:11

V finalni tekmi sta se pomerili ekipi labinskega Rudar
ja in prva ekipa Velenja. Zmagale so Labinčanke (z 22 
: 19). Rezultat je bil vseskozi zelo izenačen, kar se je 
videlo tudi v živčnosti igralk obeh ekip, saj so proti 
koncu zapravile nekaj protinapadov.

Svečani začetek ženskega rokometnega turnirja rudarskih 
mest 27. junija v Rdeči dvorani in pionirke ženskega rokomet
nega kluba Velenje, ki so poleg ekip rudarskih mest sodelova
le v programu turnirja.

S srečanja nogometašev iz Šmartnega ob Paki in Trboveljske
ga Rudarja 27. junija na velenjskem stadionu
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Končni vrstni red

1. Rudar, Labin
2. Velenje I
3. Velenje II
4. Zagorje

Za sklep turnirja so prvim trem ekipam podelili priz
nanja, proglasili pa so tudi najboljšo igralko turnirja. 
Te časti je bila deležna Marina Koilot iz Labina. Za 
najboljšo vratarko pa so ocenili Miro Kmetič iz ekipe 
Velenje I.

Sodniki so bili Dorn, Hlačar in Plahuta, vsi iz Celja. 
Tudi nanje ob sklepu turnirja niso pozabili. Dobili so 
spominske plakete. Prireditelj, REK Velenje,pa je za 
uspešno organizacijo turnirja in stalno pomoč ženske
mu rokometnemu klubu Velenje prejel posebno prizna
nje.

Diana Kujan

V krajšem kulturnem programu, s katerim so obogati
li svečano odprtje teh prostorov, sta sodelovala velenj 
ski moški oktet "Flamingo" in kulturno umetniško druš 
tvo OŠ Anton Aškerc. Nato je udeležence svečanosti 
nagovoril Gvido Ovnik, predsednik delavskega sveta 
temeljne organizacije RŠC - Rudarski praktični pouk.

Uvodoma je orisal pomen te pridobitve za praktično 
šolanje bodočih rudarjev, jamskih elektrikarjev in 
strojnikov. Povedal je, da so se nujne ustreznejše po
vezanosti med njihovim teoretičnim in praktičnim iz
obraževanjem za poklice v rudarstvu že dalj časa za
vedali tako v RŠC Velenje kakor tudi naši delovni orga
nizaciji RLV, saj so delavci temeljne organizacije RŠC 
-RPP že pred tremi leti zasadili lopate za izgradnjo 
teh učnih prostorov.

"Za prvo fazo izgradnje," je nadaljeval Gvido Ovnik, 
"je bilo značilno, da so imeli graditelji sicer veliko 
dobrih idej in trdne volje, primanjkovalo pa jim je de
narja. To in pa zaostrene gospodarske razmere zaradi 
stabilizacijskih ukrepov, ki so od delovne organizacije

Nogometno srečanje
Šmartno ob Paki - Rudar, Trbovlje

Na stadionu v Velenju so se 27. junija popoldne v po
častitev dneva rudarjev pomerili tudi letošnji slovens
ki nogometni prvaki - fantje iz Šmartnega ob Paki, in 
nogometaši trboveljskega Rudarja. Na račun so prišli 
vsi, ki radi vidijo žogo v mreži, saj se je ta zatresla 
kar devetkrat. Nogometaši Šmartnega ob Paki so zma
gali z rezultatom 5 : 4. To je bila tudi njihova zadnja 
tekma pred odhodom na nogometni turnir v Kikindo.

Lojze Ojsteršek

Ženski rokometni turnir

28. junija dopoldne je bil v čast rudarskega praznika 
odigran tudi ženski rokometni turnir v Šmartnem ob Paki. 
Srečanje je bilo dobro organizirano. Zmagale so do
mačinke, pred rokometašicami z Raven na Koroškem 
in rokometašicami iz Andraža.

Lojze Ojsteršek

Odprtje novih učnih prostorov 
za temeljno organizacijo RŠC-RPP

V sredo zjutraj, 1. julija, so na severnem delu Jaška 
Škale, tik pod remontnimi delavnicami temeljne orga
nizacije RLV "Jamska mehanizacija", predali v upora
bo nove učne prostore temeljne organizacije RŠC Ve
lenje - Rudarski praktični pouk. Dve podolgovati zg rad 
bi s polkrožnim profilom , ki znotraj dajeta občutek, 
da je obiskovalec v jamski progi, sta bili to dopoldne 
v središču pozornosti zbranih pedagogov iz RŠC Vele
nje in pestrega kroga delavcev iz naše sestavljene orga
nizacije.

Z ženskega rokometnega turnirja 28. junija v Šmartnem ob 
Paki

RŠC Velenje in njene TOZD RPP terjale, da vsak dinar 
obrneta dvakrat, preden ga porabita, pa so nadaljnjo 
izgradnjo zamišljenih učnih prostorov skorajda zavrle. 
Na srečo so potem priskočile na pomoč temeljne orga
nizacije Rudnika lignita Velenje in Elektrostrojne opre
me - in delo pri izdelavi projektne dokumentacije za 
uresničenje zamisli o izgradnji je bilo kmalu opravlje
no. Končno je prišla na vrsto tudi montaža jamske op
reme v zgrajenih prostorih, pri kateri so se posebno 
izkazali delavci temeljne organizacije RLV - Jamska 
mehanizacija. Znaten delež v tej fazi izgradnje so 
prispevali tudi strokovnjaki delovne organizacije Elek- 
trostrojna oprema. Po treh letih trdega dela so bili 
učni prostori urejeni.

V njih so nameščeni - kot boste lahko videli," je opom 
nil predsednik delavskega sveta RPP, "različni jamski 
transporterji, kidravlična podporja ’hemscheidt’, 
’dowty’ za horizontalno in vertikalno koncentracijo in 
hidravlično rusko podpor je OKP pa klasično čelo, od- 
kopni kombajn, stroj za izdelavo jamskih prog PK 3 in
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še cela vrsta druge jamske opreme.

Vsa ta nameščena oprema," je nadaljeval Gvido Ovnik, 
"ima povsem normalne delovne sposobnosti, poleg tega 
pa so prostori urejeni tako, da je mogoče v najkrajšem 
času zastarelo opremo v njih zamenjati z novo. To pa 
pomeni, da ta pridobitev RPP ne bo le v veliko oporo 
učencem pri dopolnjevanju njihovega teoretičnega po
uka, ampak bo rabila tudi dopolnilnemu izobraževanju 
starejšega strokovnega kadra v rudarstvu.

Seveda pa bodo ti prostori v veliko oporo tudi vsem tis 
tim delavcem, ki skrbijo za to, da bi izvir novih, mla 
dih delavcev za RLV in tudi marsikateri drugi jugoslo
vanski premogovnik ne presahnil. Demonstriranje jam 
skih razmer in dela v jami bo namreč poslej mnogo 
lažje in dosti bolj naravno kot doslej."

Za sklep je Gvido Ovnik še enkrat podčrtal pomen no
vih učnih prostorov in pri tem poudaril, da je investi
cija vanje bila prepotrebna in da mora kot takšna slo
vensko javnost opomniti, da rudarstvo terja velike na
ložbe ne le v proizvodne zmogljivosti, temveč tudi v 
materialno osnovo izobraževanja za njegove potrebe.

Nazadnje je v imenu delavcev temeljne organizacije 
RPP obljubil, da si bo ta temeljna organizacija RŠC Ve
lenje še naprej prizadevala , da bi s svojim delom v 
celoti opravičila naložbo v te učne prostore.

Po govoru Gvida Ovnika je Drago Bizjak, vodja praktič
nega pouka v temeljni organizaciji RŠC-RPP, izrekel 
izvajalcem izgradnje učnih prostorov zahvalo za dob
ro opravljeno delo in za kolektive temeljnih organi
zacij RLV in ESO, ki so največ prispevale k izgradnji, 
podelil priznanja temeljne organizacije RŠC-RPP.

Sledila je čestitka predsednika poslovodnega odbora 
naše sestavljene organizacije Slavka Janežiča izvajal
cem izgradnje in po njej svečano dejanje - ki so ga 
prav tako zaupali njemu: simbolični prerez traku - in 
novi učni prostori so bili odprti.

Po tem svečanem dejanju smo tri od prisotnih delav
cev , ki so sodelovali pri snovanju in izgradnji novih 
učnih prostorov povprašali po njihovem delovnem pris
pevku k izgradnji in kaj menijo o pomenu te nove pri
dobitve za izobraževanje v rudarstvu. Povedali so nam 
tole!

Franc Kukoviča, elektrotehnik,
zaposlen v TOZD RLV "Jamska mehanizacija":

Franc Kukoviča 
med pomenkom

doben objekt za izobraževalne namene in da bomo zato 
z njim olajšali delo tako strokovnim učiteljem kot tudi 
učencem, ki se šolajo za poklice v rudarstvu. To jim 
bo omogočila zlasti sodobna in funkcionalno še vedno 
brezhibna oprema teh prostorov, saj je ta.za uporabo 
v jami izgubila samo tako imenovani status eksplozijs
ke zaščite.

Prepričan sem, da smo s to pridobitvijo lahko brez 
zadržkov zadovoljni."

Ivan Drame, 
ključavničar, prav tako 
zaposlen v TOZD RLV 
"Jamska mehanizacija":

"Zaradi izkušenj, ki sem jih dobil med dolgoletnim de 
lom pri izgradnji in opremljanju podobnih objektov, 
so me v naši temeljni organizaciji pritegnili k postav
ljanju in opremljanju teh učnih prostorov. Mislim, da 
so naši skupni napori obrodili lepe sadove. Pri monta
ži jamske opreme v teh prostorih so nam namreč veli
ko pomagali tudi delavci iz drugih temeljnih organiza
cij RLV in delavci iz ESO, tako da problemov skoraj 
nismo imeli. Opomnim naj tudi, da smo kljub uporabi 
že rabljene opreme pri opremljanju teh prostorov, 
vložili vanje najmanj toliko, kolikor nas velja v RLV 
oprema za manjše mehanizirano čelo. Seveda pa ne 
smemo imeti pred očmi samo porabljenih stredstev. 
Misliti moramo tudi na to, da bodo ti prostori prispe
vali k delovni usposobljenosti bodočih nanovo izšolanih 
jamskih strokovnih delavcev pri RŠC Velenje in s tem 
tudi k rasti izkoristka proizvodnih zmogljivosti v na
ših jamskih obratih."

"Investitorji teh prostorov so me zaprosili, da izde
lam električni del projektne dokumentacije. Ta naloga 
zame ni bila pretežka. Opravil sem jo brez večjih te
žav. Nasploh lahko rečem, da smo vsak problem, ki 
se je pojavil pri izgradnji, reševali potrpežljivo in v 
pristnem tovariškem sodelovanju. Zaradi tega pa smo 
izgradnjo tudi uspešno dokončali.

Mislim, da smo danes izročili v uporabo resnično so-

Drago Bizjak, vodja praktičnega 
pouka v TOZD RŠC Velenje - RPP:

"Vesel sem, da je bila sestavljena organizacija REK 
Velenje, posebno pa njena delovna organizacija RLV, 
v času prehajanja na usmerjeno izobraževanje priprav
ljena opremiti ta objekt, ki smo ga začeli graditi pred
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Drago Bizjak 
med pomenkom

tremi leti. Investicija vanj v naši temeljni organizaci
ji namreč ni bila predvidena, zato smo praktično vsa 
sredstva, finančna in materialna, dobili od delovnih 
organizacij SOZD REK Velenje RLV in ESO. Računam , 
da vrednost tega objekta znaša prek dve milijardi sta
rih dinarjev, in že zato pričakujem, da bomo z njim ob
čutno prispevali k nadaljnjemu izboljševanju kvalitete 
izobraževanja za rudarske poklice. Izobraževanje iz
ven jame v praktično jamskem okolju je tista prednost 
tega objekta, ki smo jo doslej hudo pogrešali. Vsi na
ši učenci - tudi tisti, ki so mlajši od 16 let in po za
konu ne smejo v jamo - bodo sedaj od prvega letnika 
naprej pridobivali znanje v okolju, ki je resnično zelo 
podobno jamskemu in vendar ni jamsko. S tem bomo 
preprečili dosedanje urjenje učencev v rudarskih pok
licnih delih, ki je imelo velikokrat kaj malo skupnega 
s prakso, poleg tega pa bomo pri mladih kopačih, jam
skih strojnikih in elektrikarjih že pred dokončanim šo
lanjem dosegli skoraj tako strokovno usposobljenost, 
kakršno so si doslej pridobili šele po nekaj letih prak
tičnega dela v jami.

Praktično usposabljanje v teh prostorih bo veliko bolj
še tudi zato, ker so ti prostori opremljeni z jamsko 
mehanizacijo, ki je zdaj v svetu najmodernejša in naj
bolj pogosta. Nekaj opreme v njih nam resda še manj
ka - recimo naprave, ki jih rudarji uporabljajo za med 
sebojno sporazumevanje na odkopih, pa metanometri. 
Tudi s premogom moramo obložiti vse te prostore, 
da bodo resnično podobni jamskim. "

Uredništvo

Mednarodni atletski miting

Atletski klub Velenje je tudi letos, kakor vsako leto ob 
dnevu rudarjev, organiziral mednarodni atletski mi
ting. Značilnost tega športnega srečanja, ki je pote
kalo 1. julija ob 16.30 na velenjskem stadionu, je bi
la izredno številna in kakovostna udeležba atletov iz 
Jugoslavije, medtem ko je udeležba atletov iz drugih 
držav bila skromnejša. Kljub temu pa lahko rečemo, 
da so velenjski atletski delavci dosegli svoj namen, 
saj se jim je posrečilo privabiti v Velenje kar 200 at
letov iz 16 jugoslovanskih in 3 inozemskih klubov.

Po tekmovanju se je med športnimi delavci, novinarji 
in trenerji izoblikovalo mnenje, da naj bi bil velenjski 
atletski miting ob 3. juliju vsakoletna revija samo ju
goslovanske atletike, in to zavoljo tega, ker ob med
narodnih tekmovanjih v Celju, Zagrebu, Mariboru in

Dva prizora z atletskega srečanja 1. julija na velenjskem sta
dionu

V Delavskem klubu 1. julija zvečer: naši upokojeni delavci in 
delavke po lanskem 3. juliju pri plesu
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Beogradu ne kaže trošiti denarja za elitne inozemske 
tekmovalce še v Velenju.

Se nekaj besed o poteku mitinga!

Prvi del se je končal z dvema doseženima rekordoma 
SFRJ v hoji. Rekorderja sta postala Edi Kolar iz Celja 
in Bogdan Makovšek iz Velenja - Kolar v članski, Ma
kov še k pa v mladinski konkurenci.

O kvaliteti tekmovanja torej pričata že tadva rezultata, 
poleg njiju pa znana imena jugoslovanskih atletov, ki 
so se ga udeležili (Pisič, Milič, Djurovič, Primorac, 
Brank, Papič, Čop, Prezelj, Apostolovski, Seliškar in 
domači reprezentanti Miklavžina, Popetru, A nič, Jug- 
Klavdija, Jug - Aleš, Pungartnik, Pečovnik). Glede na 
to lahko mirno rečemo, da je bil miting uspešna revi
ja jugoslovanske atletike - revija, kakršno zmorejo 
pokazati državni reprezentanti - tekmovanje, ki je v 
tem tekmovalnem obdobju dobrodošlo - tekmovanje, 
kakršnih bi naši atleti potrebovali še več.

TEKST: Martin Štajner 
SLIKE: Lojze Ojsteršek

mesto Velenje.

Leto za letom ste presegali proizvodne načrte, si pos
tavljali nove akorde in ustvarjali nove vrednosti. Z va
šim delom ste izbrisali predstavo o črnem in umaza
nem rudarju, ki živi v mračni rudarski koloniji. Vele
nje je postalo mesto sonca in svetlobe, proizvodnja v 
naših delovnih organizacijah se je modernizirala, vaši 
otroci hodijo v lepe in moderne šole.

V vsem tem je ostal del vas, zakaj vsak stroj, vsaka 
zgradba, ulica in park nosi pečat vašega dela.

Vedeli ste, za koga ustvarjate. Želeli ste, da bi imele 
mlajše generacije srečnejšo mladost in boljše delovne 
razmere. Pred vašimi očmi so rasli sadovi vašega de
la. Danes bi težko prikazali mlademu rudarju, ki se 
bo jutri spustil v modernizirano jamo, ali delavcu za 
najmodernejšim strojem razmere, v katerih ste vi 
začeli delati. Ustvarjali ste iz nič, ker ste v 
sebi nosili najmočnejše orodje: imeli ste zavest in 
voljo v srcu, vedeli ste, kaj hočete. Ponosni ste lahko 
na svoje delo in smete z visoko vzdignjeno glavo po
gledati nazaj in naprej."

Sprejem naših upokojenih 
delavcev po lanskem 3. juliju

V zgodnjih večernih urah v sredo, 1. julija, so se 
zbrali pred Delavskim klubom v Velenju. Tako dru
gačni so bili v svojih svečanih oblačilih. Tako drugač
ni kot takrat, ko smo jih še srečevali v delovnih oble
kah pri opravljanju njihovih vsakodnevnih del in nalog. 
Strumen pozdrav, ki smo ga izmenjali z njimi ob na
ših prejšnjih srečanjih, so tokrat zamenjali z rahlimi 
nakloni glave, in njihove roke - še nevajene, da bi le
žale ob telesu v brezdelju - so potovale v žepe, se ma
lo zatem sklenile na prsih in nato spet obležale ob te
lesu.

Tako je bilo tik pred slovesnostjo, na kateri so se po
leg njih zbrali tudi poslovodni delavci in aktivisti iz 
našega kombinata. Vendar začetna zadrega zbranih, 
še nedavno aktivnih delavcev v delovnih organizacijah 
in delovnih skupnostih našega kombinata se je kmalu 
razgubila. Zlasti potem, ko jih je nagovoril Franc Kri
vec, predsednik konference osnovnih organizacij zve
ze sindikatov RLV.

Po uvodnem pozdravu, je Franc takole povezal misli o 
njihovem delu in življenju:

"Desetletja vas je večina neutrudno delala med nami.
Z veseljem, morda tudi kdaj z grenkobo, ste odhajali 
v naše jame, med stroje v 'Elektrostrojno opremo’, 
v ’TE Šoštanj ’ ali v druge združene organizacije v REK 
Velenje. Generacija ste, ki ji ni bilo ničesar prihra
njenega. Okusili ste grenkobo kruha v otroških letih, 
bolečine bojne vihre in po njej samoodrekanje in napo
re pri izgradnji porušene domovine. Vendar nič vas ni 
ustavilo. Nič ni strlo vašega zaupanja v lepšo in boljšo 
prihodnost. Z delom vaših rok ste širili mrežo naših 
jamskih prog. Gradili ste nove objekte v Prelogah, v 
Šoštanju in drugod. Na vaših žuljih in znoju je zraslo

Po tem nagovoru je naše upokojene sodelavce pozdra
vil še Slavko Janežič, predsednik poslovodnega odbo
ra naše sestavljene organizacije, ki je nato vsakemu 
izročil v spomin simbolično rudarsko svetilko.

Ko so zatem še povečerjali, so se naši upokojeni de
lavci (in delavke) zavrteli ob zvokih narodno zabav
nega ansambla. Nekatere med njimi smo v tem delu 
njihovega srečanja za nekaj trenutkov zmotili z vpra
šanjem , kaj bodo počeli sedaj, ko so ostali brez obi
čajnih vsakodnevnih delovnih obveznosti. Priznati je 
treba, da niso bili zgovorni, kljub temu pa smo iz nji
hovih odgovorov lahko povzeli tehle nekaj vrstic.

Ferdo Pristovnik (nazadnje je delal 
v skupnih službah SOZD REK Vele
nje) : Z ženo imava kar precej zem 
lje in trudila se bova, da bi na njej 
pridelala večino povrtnine za doma
čo porabo. To pa terja kar precej 
dela. Tu in tam bom skočil tudi v 
gozd pogledat za gobami, drugih na 
Črtov pa zaenkrat nimam.

Marija Gril (nazadnje je delala v 
delovni skupnosti Družbeni stan
dard) : Ja, saj sami veste. Starejši 
ljudje smo že, zbiti od dela. Žens
kam nikoli ne zmanjka dela. Sedaj 
bo pač nekaj več časa ostalo za ku
hanje, pranje in druga gospodinjska 
dela. Več časa bo tudi za počitek. 
Saj smo si ga zaslužili, a ne?
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Ferdo Zidar (nazadnje je delal v 
temeljni organizaciji ESO "Krovdco 
ključavničarski obrati"):Imam majh
no kmetijo z nekaj zemlje in živi
ne. Nikoli nisem imel dovolj časa, 
da bi se posvetil njenemu ureja
nju, zato bom zdaj poskušal nado
mestiti zamujeno. Nekaj dela bova 
z ženo imela tudi s sinovo hčerko. 
Čez nekaj dni bo stara tri mesece. 
Ne, dolgčas mi res ne bo!

Anton Prev (nazadnje je delal v de 
lovni skupnosti RLV "Kopalnica" ): 
Dolga leta sem delal v jami in v 
njej sem pustil tudi večino svojega 
zdravja. Zato sem zadnja leta pred 
upokojitvijo moral iz jame v ko
palnico. Sedaj si želim počitka. 
Otroci so pri kruhu, z ženo pa bo
va tistih nekaj opravkov na majhni 
kmetiji, ki jo imava, opravila 
brez posebnih naporov. Ne smem 
lagati, res sem utrujen!

Ivan Bačovnik (nazadnje je delal v 
delovni organizaciji TE Šoštanj - 
TOZD II): Kaj naj rečem? Dolga 
leta sem že v Šoštanju aktivni gasi 
lec, in če me zdravje ne bo pusti
lo na cedilu, bom ostal med njimi 
vsaj še nekaj let. Tudi v naravo 
rad hodim. Sedaj je čas za gobe, 
zato sem pogosto v gozdu. Dobrih 
dvaindvajset let sem delal v šoš- 
tanjskih termoelektrarnah, zato 
se težko privajam resnici, da jih 
zapuščam. Kaj bi tajil, odhod v 
pokoj je pravzaprav žalosten dogo
dek v mojem življenju...

Fanika Krneža (od 1961. leta je 
delala v naši OZD Elektrofiltrs- 
ki elementi): V pokoju bom imela 
nekaj več časa za gospodinjska de
la. Tudi sinu bom lahko posvetila 
več časa. Letos je končal drugi 
razred rudarske poklicne šole. 
Mislim, da mi v pokoju ne bo dolg
čas.

Bojan Ograjenšek

Na rob zapisu s sprejema 
naših upokojenih delavcev

Nekateri upokojeni rudarji RLV so razočarani, kajti le 
to s so jim pod čudnimi pogoji delili bloke za malico 3. 
julija na rudarskem pikniku na velenjskem gradu člani 
odbora Društva upokojencev Velenje.

Že nekaj let je v navadi, da se RLV ob dnevu rudarjev 
spomni tudi na svoje upokojene rudarje in jim dodeli 
bloke za to malico. Tako je bilo tudi letos, samo s to 
razliko, da so bloke za malico lahko dobili samo 3. ju 
lija na velenjskem gradu. Le tisti, ki so še dovolj trd
nega zdravja in imajo rudarske uniforme in so šli v 
rudarsko parado, so bloke za malico dobili kar na 
zbornem mestu za parado, to je 3. julija na Titovem 
trgu v Velenju. Dvigniti pa je bilo letos mogoče to mali
co 3. julija - to je tako kot prejšnja leta, vendar kar na 
treh mestih : v Delavskem klubu, obratu družbene prehra 
ne ob Kidričevi cesti v Velenju ali na gradu— Samo po 
bloke je morala iti večina upokojencev na grad. A to še ni 
vse: bloke za malico je moral dvigniti na gradu vsak 
rudarski upokojenec sam. Za moža jih ni dobila niti 
žena, niti sin ali hči za očeta, pa čeprav so imeli s sa
bo vso potrebno dokumentacijo. Tudi moj sin ni dobil 
blokov za očeta. Podobnih primerov je bilo več.

Takšna delitev teh blokov je vsekakor bila nerazumlji
va in vsega obsojanja vredna. Sprašujem se, ali v 
velenjskem društvu upokojencev resnično nimajo no
benega razumevanja za onemogle rudarske upokojen
ce. Če so vsem rudarskim upokojencem v podjetju to 
malico dodelili, bi morali bloke zanjo tudi dobiti.

Vem, da veliko rudarskih upokojencev živi tudi izven 
Velenja in Šaleške doline, toda nihče od teh upokojen
cev ni bil obveščen, da ga čaka malica. V bodoče bi 
bilo dobro bolj pošteno organizirati delitev teh blokov. 
Skupaj s čestitko ali kako drugače bi jih bilo treba 
vsakemu upravičencu poslati na dom. Malico pa bi 
lahko dvignil upravičenec ali pa kdorkoli od njegovih 
svojcev. Tako bi rudarski upokojenci res dobili obču
tek, da niso pozabljeni.

Dora Rozenštajn

Diplomirani inženir 
rudarstva Zdravko Oblak

Sklenitev zastavljenega portreta
našega upokojenca v prejšnji številki Rudarja

PREKLICUJEM VELJAVNOST

delovne izkaznice SOZD REK Velenje št. 128 104, izda
ne pred 23. 7. 1981 - Mehmedalija OMEROVIČ ( Keis- 
nikova 13, Velenje).

- V vseh letih zaposlitve v RLV ste opravljali različna 
zelo odgovorna dela in naloge. Leta 1977 ste bili vod 
ja temeljne organizacije Storitve, ki je pozneje bila 
razdeljena med nove OZD RLV. Povejte mi kaj o va
ših zadnjih letih pred upokojitvijo!
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"Da, bil sem vodja TOZD Storitve, ki je bil takrat 
'najbogatejša ’ temeljna organizacija RLV, saj je gos
podarila z glavno finančno družbeno lastnino rudnika. 
Obsegala je današnje OZD RLV Jamski transport, Zra
čenje, DSSS in Kopalnico. Dela in naloge vodje te TOZD 
je pozneje prevzel od mene Alojz Ribič. Leta 1980 so 
mi namreč začeli krajšati bonitete, ki jih uživajo ope
rirani rudarji. Zahteval sem ponovno oceno invalid
nosti, kajti zdravniška komisija me je že leta 1978 
prepoznala za invalida II. kategorije. Po ponovnem 
pregledu so ugotovili neozdravljivo bolezen. Vzroka 
bolezni niso mogli ugotoviti, zato sem se oktobra 1980 
invalidsko upokojil."

- Za svoje delo ste prejeli mnogo priznanj in simbo

ličnih daril. Katera so vam najdragocenejša?

"Res sem dobil mnogo priznanj, plaket in daril, tako 
za delo v rudnikih kakor tudi v sindikatu, v jamskih re 
sevalnih četah in pri težkoatletskem klubu Velenje. Le
ta 1970 sem dobil tudi državno odlikovanje red dela s sre
brnim vencem (in letos ob 3. juliju red dela z zlatim vmcem, 
poleg Jožeta Aljaža iz RLV - op. ur.), dve leti pozne
je pa medaljo zaslug za narod. Pri srcu so mi zlasti 
športna priznanja za delo v težkoatletskem klubu Vele
nje. "

- Ko ste že omenili težkoatletski klub Velenje, mi po
vejte še kaj o vašem delu v njem!

"Leta 1976 se je klub razkrojil, zaradi odhoda mnogih

fantov k vojakom ali v druge klube. Poleg tega je RŠC 
Velenje zasedel klubski prostor za trening. Zato so me 
prosili, da bi prevzel vodstvo kluba. Prošnje nisem 
zavrnil, postal sem predsednik kluba in začel z borbo 
za klubski vadbeni prostor. V šolah nismo mogli dobi
ti prostora, v Rdeči dvorani so trdili, da jim bomo z 
utežmi poškodovali tla. V teh naporih nam je pomagal 
celo tedanji predsednik občine Nesti Žgank. Končno 
nam je občinska zveza telesnokulturnih organizacij 
odobrila deset, lastniku prostora pa tri milijone za 
vadbeni prostor.

Kmalu so se začeli nizati uspehi. Prvo leto smo se še 
borili za obstanek v prvi ligi, kar se nam je tudi pos
rečilo, saj smo si v njej priborili peto mesto. Že leta 
1979 pa smo dohiteli slovenske prvake. Sodelovali smo 
tudi na mediteranskih igrah v Splitu in na balkanskih 
igrah."

- S kakšnimi težavami pa se klub največ ukvarja danes?

"Omenil sem že probleme s prostorom. Poleg tega je 
problem financiranje kluba. Radi bi dobili stalnega po
krovitelja. Bil bi naj REK Velenje, ki nas že sedaj moč
no podpira. Z njegovo pomočjo smo v lanskem letu or
ganizirali tudi tekmovanje v okviru Alpe-Adria, na ka
terem smo zasedli drugo mesto. Vendar organizacija 
takšnega tekmovanja ogromno stane, zato zdaj zaradi 
stabilizacije verjetno dolgo ne bomo mogli organizira
ti podobnega tekmovanja."

- Kako se počutite sedaj, ko ste v pokoju, in kako pre
življate jesen živeljenja?

"Kar takoj moram povedati, da sem precej razočaran, 
ker sem se moral upokojiti zaradi omenjenih okoliščin. 
Pravico do razočaranja mi priznava tudi cela vrsta 
mojih bivših sodelavcev... Ja, jesen življenja... Zad
nje čase zaradi bolezni TAK Velenje precej zanemar
jam. Še vedno pa sem nekakšna 'duša' kluba; že zato, 
ker sem fantom v moralno podporo. V prostem času 
pa tudi rad ribarim. V veliko veselje mi je tudi moj 
šestletni vnuk. Naučil sem ga streljanja z lokom, in 
povem vam, da je prav dober. Na tihem se ukvarjam 
celo z mislijo, da bi 'šel v ogenj’ za ustanovitev loko
strelskega kluba v Velenju, a zaenkrat je to le ideja."

'Uradni' del najinega pogovora sva s tem sklenila. In
ženir Zdravko Oblak pa mi je po njem natresel še cel 
kup doživetij. Saj jih je tudi lahko. Na delu v rudnikih 
širom po Jugoslaviji je spoznal mnogo ljudi, rudarskih 
strokovnjakov in drugih. Videl je ali celo doživel mno
go jamskih nesreč. Iz njegovega pripovedovanja je bilo 
čutiti, da je doživel in videl tudi mnogo krivic.

Njegovo pripovedovanje je postalo že kar pretresljivo, 
ko je govoril o svoji zadnji zaposlitvi. Večkrat je po
novil misel, da si takšnega odhoda v pokoj ni zaslužil; 
da bi v RLV vendarle lahko našli zanj kako delo. Saj in
ženir Oblak je rudarski strokovnjak z dolgoletno prak
so, z mnogimi izkušnjami, in bi zato lahko bil še v ve
liko korist.

Vsega tega mi inženir Oblak ni rekel naravnost. Le ve
deti je dal - na obrazu se mu je videlo, da bi mnogo 
raje še nekaj let delal, kot pa da je bil naenkrat od
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slovljen kot invalid, ki ne more več biti v korist zdru
ženemu delu v RLV ali kje drugje v REK Velenje.

Pripravila Diana Kujan

Bili smo tudi na prireditvi 
gledališča "Pod kozolcem" 
iz Šmartnega ob Paki

V okviru prireditev ob letošnjem 3. juliju, dnevu ru
darjev in prazniku naše sestavljene organizacije, smo 
si lahko ogledali tudi dve gledališki igri. V prvi se je 
v domu kulture v Velenju 27. junija predstavilo ama
tersko gledališče iz Velenja z delom Bulgakova-Starine 
"Pasje srce", v drugi pa se je v domu kulture v Šošta
nju 1. julija predstavilo gledališče "Pod kozolcem" iz 
Šmartnega ob Paki z delom Milenka Straška "Bližina 
človeka".

Kaj lahko zapišemo na rob predstavi gledališča "Pod 
kozolcem" iz Šmartnega ob Paki?

Odprta odrska scena, vsa prepredena z vrvmi, na ka
terih visijo prazne konservne škatle, plastične stekle
nice in še cela vrsta odvrženih predmetov, ki danes 
onesnažujejo naše okolje , je pri obiskovalcu sprožila ob
čutek tesnobnega razpoloženja. Le kaj naj bi si adap- 
ter dramske predloge, scenarist in režiser predstave 
Bogomir Veras lahko zaželel še več? Gledalca je že 
pred začetkom predstave usmeril v kritično razmišlja
nje o našem odnosu do narave, ki so ga igralci le še 
razširili na problematiko naših medsebojnih - ne ved
no človeških - odnosov. Naša zmota ne bo velika, če 
srž predstave in njeno sporočilo strnemo v ugotovitvi 
njenega režiserja. Takole razmišlja.

"Vsi težimo k boljšemu, udobnejšemu, bogatejšemu. 
Resnično se nam posreči, da smo obdani že s celo vrs
to najrazličnejših predmetov, in vse kaže, da zbirke 
še niso dopolnjene in da dirke še ne bo konec. Stiske v 
nas pa so vse večje. Zmanjkuje nam časa za uporablja 
nje nakopičenih dobrin in sočloveka kmalu ne bomo več 
opazili, čeprav si domišljamo, da vse, kar počenjamo, 
počenjamo prav zaradi njega. "

Vse to in še veliko več so nam med predstavo poveda
li tudi igralci iz Šmartnega ob Paki. Obenem pa so nas 
še enkrat prepričali, da s svojo igro in obvladovanjsn 
odrskega prostora že zdavnaj presegajo okvire ama
terskega gledališkega ustvarjanja. >.

Zato ni naključje, da smo gledalci z njihovo predstavo 
doživeli lep kulturni dogodek.

Bojan Ograjenšek

Svečana seja delavskega sveta 
naše sestavljene organizacije

V počastitev dneva rudarjev in praznika naše sestav
ljene organizacije se je v četrtek, 2. julija, v domu 
kulture v Velenju sestal na svečani seji tudi delavski 
svet naše sestavljene organizacije.

Na njej je predsednik sveta Anton Draž uvodoma oce
nil gospodarske dosežke naših organizacij združenega 
dela in pri tem podčrtal uspehe, ki so jih dosegli de
lavci RLV, TE Šoštanj in ESO. Pozabil pa ni omeniti tu
di uspehov drugih združenih organizacij v našo sestav
ljeno organizacijo, ko je dejal, da vse dosegajo načr
tovane delovne naloge in vse večji razvoj.

"Se veliko bi lahko govorili o delovnih rezultatih in us
pehih," je med drugih dejal Anton Draž, "vendar pred 
nami so nove velike naloge. Vsa naša skrb mora biti 
naravnana v varčevanje, v učinkovitejše vzdrževanje, 
obnavljanje in razširitev mehanizacije, posebno v bit
ko za doseganje načrtovanih proizvodnih nalog. Se
danji in dolgoročni cilji in interesi, med katerimi je 
tudi boj za gospodarsko stabilizacijo, terjajo od vseh 
naših delavcev, da se odločno lotijo obravnavanja in 
razčiščevanja z vsemi silami, ki kakorkoli ovirajo 
vsestranski razvoj naših socialističnih samoupravnih 
odnosov. Poseben poudarek bomo letos morali dati 
predvsem realizaciji nalog za nadaljnje uspešno poslo
vanje celega kombinata in njegovih delov, ki jih je de
lavski svet sestavljene organizacije sprejel na junijski 
seji. Ena temeljnih nalog vseh delovnih organizacij v 
kombinatu mora biti skrb za dobro gospodarjenje in 
poslovanje v okviru načrtovanih proizvodnih nalog in 
stroškov poslovanja za leto 1981. Zavedamo se, da so 
načrtovane naloge dokaj težke, vendar jih moramo iz
peljati. Ob zavzetem strokovnem in usklajenem delu 
vseh delavcev v naših organizacijah združenega dela 
bo to tudi mogoče.

Zelo si bomo morali prizadevati tudi pri uveljavljanju 
osnov družbeno-ekonomskih odnosov in pri tem pois
kati takšne praktične rešitve, ki bodo na osnovi krepit 
ve družbeno-ekonomskega položaja delavcev krepile 
tudi materialno osnovo vseh organizacij združenega 
dela v kombinatu. To pomeni, da morajo te rešitve 
upoštevati taka razmerja pri ustvarjanju in delitvi ce
lotnega prihodka in dohodka, ki bodo zagotavljala več
jo socialno varnost delavcev, učinkovitejše reševanje 
invalidske problematike in nasploh boljši družbeni 
standard delavcev," je nazadnje opomnil Anton Draž.
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V drugem delu svečane seje delavskega sveta naše 
sestavljene organizacije je 49 delavcev in upokojencev 
iz Rudnika lignita Velenje prejelo odlikovanja predseds 
tva Socialistične federativne republike Jugoslavije:

Udeleženci slavnostne seje delavskega sveta naše sestavljene 
organizacije so se zbrali za začetek seje.

V osrednjem delu seje je potekalo podeljevanje odlikovanj 
predsedstva SFRJ delavcem in upokojencem iz RLV.

Med kratkim kulturnim programom v začetku seje, ko je moš
ki pevski zbor "Kajuh" zapel rudarsko himno.

- z redom zaslug za narod s srebrnimi žarki je bil od
likovan Anton SEHER (upokojenec),

- z redom dela z zlatim vencem sta bila odlikovana Jo
že ALJAŽ (Zračenje) in Zdravko OBLAK (upokojenec),

- z redom zaslug za narod s srebrno zvezdo so bili 
odlikovani Stane PODVINSEK (upokojenec), Maks 
PRAPROTNIK (Priprave), Vlado PREMUŽIČ (Pripra
ve), Vinko TERŽAN (upokojenec), Peter VIDETIČ (J. 
mehanizacija), Emil HUDOMALJ (J. mehanizacija),

- z redom dela s srebrnim vencem so bili odlikovani 
Viktor BREZNIK (Gradbena dejavnost), Ciril BROD- 
NER (Zunanja dejavnost), Venčeslav CENTRIH (J. 
Pesje), Janez CVIRN (J. Skale), Anton ČAS (Pripra 
ve), Jakob DRAVŠNIK (Mizarska dejavnost), Ivan 
FLIS (J. mehanizacija), Ivan FLORJAN (J. Pesje), 
Martin GRABNER (J. Škale), Vinko GRUŠOVNIK (upo 
kojenec), Baltazar JELEN (J. Škale), Ivan JELEN (J. 
Škale), Danijel JESIH (J. Škale), Ivan KA LIGA RO 
(klasirnica), Ferdo KNAP (J. Pesje), Franc KOVŠE 
(J. Pesje), Jože KRAJNC (Klasirnica), Kristijan 
KUHAR (J. Preloge), Bogomir LESJAK (Priprave), 
Jože LIPAR (J. Škale), Anton MARŠNJAK (skupne 
službe RLV), Karel MARTINŠEK (J. transport), Sreč 
ko MEH (skupne službe RLV), Jernej NAPOTNIK (Pri
prave), Albert NO VINŠEK (J . Pesje), Ivan OSREČKI 
(J. Pesje), Drago POTOČNIK (J. Preloge), Anton 
ROSTOHAR (J. Preloge), Bogomil STRGAR (upokoje
nec), Stanislav ŠTRAMEC (J. Preloge), Jože ŠTAJNER 
(J. mehanizacija), Franc ŠUMA H (J. Preloge), 
Zdravko TAMŠE (J. Preloge) , Jože VALOH (J. Pre
loge). Miha VEDE (upokojenec), Matija ZAVRŠNIK 
(skupne službe RLV), Alojz ŽIČ KAR (J. Pesje),

- z medaljo zaslug za narod sta bila odlikovana Jože 
KOTNIK (J. Pesje), Jože SALOMON (skupne službe 
RLV),

- z medaljo dela pa je bil odlikovan Anton ZALOŽNIK 
(J. Preloge).

Uredništvo

Slavnostni sprejem novih 
članov v zvezo komunistov

V četrtek, 2. julija, je bila v sejni dvorani skupščine 
občine Velenje tudi kratka svečanost, na kateri smo v 
prisotnosti članov komiteja OK ZK Velenje slovesno 
sprejeli v zvezo komunistov 44 delavcev in delavk iz 
našega kombinata.

Na njej je uvodoma vse udeležence pozdravil Srečko 
Meh, član komiteja občinske konference ZKS in delov
nega kolektiva našega kombinata. Nato pa je kandidate 
za slavnostni sprejem nagovoril Janez Miklavčič, se
kretar komiteja občinske konference ZKS. Svoj nago
vor je začel takole:

"Postati član zveze komunistov v nekem delovnem in 
življenjskem okolju - rudniku, tovarni, krajevni skup
nosti, denimo - mora pomeniti vsakemu kandidatu 
vzpon na čelo boja za ohranjanje pridobitev narodno
osvobodilne borbe in revolucije, obenem pa nalogo za 
dajanje zgleda pri uresničevanju idej, ki jih je s svo
jim delom in mislijo začrtal največji voditelj jugoslo
vanskih komunistov - tovariš Tito."

Zatem je sekretar komiteja občinske konference ZKS 
orisal velike uspehe, ki jih delavci v našem kombina
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tu dosegamo pri vsakdanjem delu, obenem pa 
je opozoril na prihodnje naloge delovnega kolektiva na
šega kombinata; na naloge, s katerimi se bomo mora
li spopasti še zlasti člani zveze komunistov. Povedal 
je, da tako kot rezultati pri proizvodnji premoga, elek 
trične energije, strojne opreme in v drugih dejavnos
tih znotraj našega kombinata ne nastajajo sami od se
be, tudi samoupravni odnosi in samoupravni družbeno
ekonomski položaj delavca niso rezultati stihije, na
ključja. Dejal je, da terjajo zavestno spoznanje zgodo
vinske neizbežnosti razvoja in idejno spopadanje z vse
mi tistimi silami, ki vlečejo nazaj, ki si prizadevajo 
ohraniti stare družbeno-ekonomske in politične odnose 
in tako omejevati in ovirati oblast delavskega ražreda. 
S temi silami - je poudaril - se je zveza komunistov 
doslej vedno brezkompromisno bojevala in se bojuje 
tudi sedaj.

"Tudi družbeno-ekonomske in politične razmere, ki 
vladajo v svetu," je dejal ob sklepu svojega nagovora 
Janez Miklavčič, "vplivajo na domače razmere in ter
jajo od slehernega komunista, da da vse od sebe. In 
prepričan sem, da se boste mladi komunisti odločno in 
skupaj z vašimi starejšimi tovariši in tovarišicami v 
vseh okoljih borili za naše skupne cilje."

Sledil je slavnostni sprejem kandidatov v zvezo komu
nistov. Iz Rudnika lignita Velenje je bilo triintrideset 
kandidatov, iz Termoelektrarn Šoštanj so bili trije, iz 
Elektrostrojne opreme sta bila dva, iz Elektrofiltrskih 
elementov in delovne skupnosti A OP po eden in iz de
lovnih skupnosti skupne službe SOZD in Zavarovanje 
po'dva - iz drugih delov kombinata (Plastika, Avtopaik, 
Tiskarna, Družbeni standard) pa ni bilo - kot smo vide 
li - nobenega.

Uredništvo

Osrednja proslava praznika

ČEZ KOŽO JE SKOČILO 
SEDEMINŠTIRIDESET RUDARJEV

Ko je ob devetih dopoldne 3. julija pisana praznična pa
rada po ulicah Velenja prišla na kotalkališče, krog ka
terega se je zlilo na stotine gledalcev, in ko so nekaj 
minut zatem zadoneli zvoki rudarske himne,se je zače
la osrednja proslava praznika.

Slavnostni govornik je bil Franc Druks, predsednik ko
ordinacijskega odbora osnovnih organizacij zveze sin
dikatov v naši sestavljeni organizaciji. Svoj govor je 
začel s pozdravom gostov: prvega komandanta slovens 
ke partizanske vojske, člana sveta federacije in čast
nega člana delovne organizacije Rudnik lignita Velenje - 
Franca Leskoška-Luke, člana predsedstva SR Slovenije 
Toneta Boleta, predsednika izvršilnega odbora interes
ne skupnosti elektrogospodarstva Slovenije Toneta Tri- 
bušona, direktorja zavoda za šolstvo SR Slovenije Ja
neza Sušnika, predsednika republiškega komiteja za 
vzgojo in izobraževanje Jožeta Miklavca, predstavni
kov medobčinskih in občinskih organov družbenopoli

tičnih organizacij in predstavnikov vodstev organizacij 
združenega dela v občini. Po pozdravu gostov je poz
dravil v vrste postavljene fante, ki jih je čakal "skok 
čez kožo", nato pa še vse prisotne iz prve, pred dvaj
setimi leti izšolane generacije za rudarske poklice v 
Rudarskem šolskem centru v Velenju.

Po pozdravih je zbrani množici gledalcev iz vseh delov 
naše občine pa tudi od drugod spregovoril o prizadeva
njih in uspehih delavcev v našem kombinatu na pod
ročju izpolnjevanja proizvodnih nalog , uresničevanja 
politike ekonomske stabilizacije in razvoja samouprav 
nih socialističnoh odnosov. Pri tem pa nas ni samo 
hvalil; zlasti ko je govoril o tem , kako se obnašamo 
pri nadaljnjem razvijanju dohodkovnih odnosov in svo
bodne menjave dela. Dejal je, da se še vedno prepo
gosto in že predolgo ukvarjamo z govorjenjem , kaj bi 
bilo treba spremeniti v našem kombinatu in v slovens
kem elektrogospodarstu, namesto da bi ukrepali. Še 
vedno se ne zavedamo - je dejal - da bomo do boljših 
rezultatov prišli šele takrat, ko bomo delo in uspehe

Prizor s slovesnega sprejemanja delavk in delavcev iz našega 
kombinata 2. julija v zvezo komunistov

merili po tem , kaj je kdo napraviljn ne po tem, kaj je 
kdo rekel. Poleg tega je menil, da bomo morali odpra
viti vrsto naših navad in razvad in želje uskladiti z 
materialnimi možnostmi. Svoj govor pa je sklenil z 
opozorilom, da je taka pot edina za krepitev našega 
samoupravnega socialističnega sistema, ekonomske 
neodvisnosti in ne nazadnje tudi obrambne moči naše 
države. Vendar to opozorilo ne bi bilo nič kaj spodbud
no, če mu ne bi dodal: "Sposobni smo sprejeti vse od
govorne naloge za nadaljnjo izgradnjo našega sistema 
po poti, ki sta nam jo začrtala tovariša Kardelj in naš 
dragi Tito."

Glavni dogodek na tej prireditvi pa je tudi letos bil 
"skok čez kožo", saj je z njim 47 mladih fantov "sko
čilo" v rudarski stan.

Na ploščad kotalkališča so kandidate za skok pospremi
li inštruktorji iz RŠC Velenje, nato pa so pobudo za nji
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hov simbolični sprejem v rudarski stan prevzele sta
rešine - rudarji, ki so skok čez kožo opravili na ta 
dan pred dvajsetimi leti.

Najprej so mladim poklicnim tovarišem pokazali, ka
ko se brez oddiha popije veliko, ’’knapovsko ’’ pivo in 
kako se zares preskoči pred sodom razpeta koža.

(V opozorilo za drugo leto in vernosti zapisa na ljubo 
omenimo, da je starešina Srečko Meh iz jamomerstva 
RLV javno zaželel mladim poklicnim tovarišem mrzle
ga, ne pa toplega piva, kakršnega so bili deležni.)

Mladi rudarji starešin niso razočarali ne pri prvem in 
ne pri drugem opravilu, po katerem so se še z jasno 
in glasno besedo zaobljubili, da bodo ostali vse življe
nje zvesti rudarskemu poklicu in da bodo stopali trdno 
po Titovi poti. Sledila je njihova zahvala kolektivoma 
našega kombinata in Rudarskega šolskega centra za po 
moč, ki so jo dobivali med šolanjem, nato pa so učen
cem drugega letnika rudarske poklicne šole v Velenju 
predali tradicionalna simbola rudarstva: ključ in ru
darsko svetilko.

Ko so potlej dekleta v narodnih nošah enega za drugim 
ozaljšala z rdečim nageljnom, so se šli še pozdravit s 
starimi rudarji na tribuni - in osrednja proslava 3. ju
lija 1981 v Velenju je bila končana.

SOČASNO V BEOGRADU

Sočasno s potekom te proslave v Velenju - in podobnih 
proslav v drugih slovenskih rudarskih mestih - je v 
Beogradu petčlanska delegacija rudarjev iz Velenja, 
Senovega, Trbovelj in Mežice pod vodstvom predsed
nika republiškega odbora Sindikata delavcev energeti
ke Slovenije Teodorja Jelena opravila pot proti Hiši 
cvetja na Dedinju in položila šopek na grobnico tovari
ša Tita...

Uredništvo

Tradicionalni piknik 
na velenjskem gradu

Proti velenjskemu gradu so se kmalu po poldnevu na 
dan rudarskega praznika začele vzpenjati kolone ljudi. 
Pot večine imetnikov blokov za piknik se je končala ob 
stojnicah, kjer so delavci delovne skupnosti Družbeni 
standard razdeljevali vrečke z obilno svinjsko kračo 
in pollitrsko steklenico žlahtne kapljice. Čez tako deli
tev tistega, kar so imeli dobiti na bloke, v vrečkah, 
se nihče ni pritoževal, tako kot se je prenekateri lani, 
ko ni vedel, kaj od različnih jedač in pijač, ki bi naj 
bile na razpolago, sploh še lahko dobi. To je bila res 
dobra zamisel.

Zabava za že oskrbljene in tiste, ki so se namenili 
pozneje oskrbeti na bloke - pa tudi tiste brez blokov, 
saj je pri drugih stojnicah bilo mogoče kupiti po zmer
nih cenah jedačo in pijačo - se je tako lahko začela. 
Tam so bile veselične mize s stoli, oder za ples in

Po prihodu praznične parade na kotalkališče...

se je začela osrednja proslava praznika...

s ’skokom čez kožo’ in, kot običajno,...

tudi z nastopom šaleške folklorne skupine "Koleda".
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oder za muzikante. Kmalu se je tu in tam oglasila tudi pesem, 
in smeh na obrazih najbolj dobrovoljnih udeležencev srečanja 
se je razlezel na obraze še tako resnobnih po naravi... Ob 
treh so bile travnate površine samo še spomin na običajno tih 
in resnoben kraj ob zidovih velenjskega gradu. Nekaj tisoč 
ljudi je popolnoma prekrilo zabaviščni prostor in z gromkim 
ploskanjem pozdravilo starega znanca s televizijskih zaslo
nov, mariborskega humorista Vinka Šimka - Šraufcigra in 
velenjsko vokalno instrumentalno skupino "Ave". Ta je napo
vedani program skupaj s Šimkom tudi začela, z lepo in melo
dično pesmijo "Hej, rudar!" , potem pa je besedo prevzel Ši- 
mek. Že njegov hudomušen in osat pozdrav je ogrel številne 
poslušalce. Se bolj pa osrednji del njegovega nastopa, ko je 
na priljubljeno melodijo popevke "Nadalina", ki jo v origina
lu prepevata Oliver Dragojevič in Boris Dvornik, dodobra oš- 
vrkal "vnašalce" problemov v vsakdanje življenje in delo naših 
rudarjev in Velenjčanov nasploh. Nekaterim "fabrikantom" 
problemov je resda neopravičeno prizanesel. A nič ne de: tu
di tisto, kar je povedal, je bilo dovolj, da so povodnji smeha 
vznikale iz grl poslušalcev. Po njegovem nastopu je "besedo" 
prevzel narodno zabavni ansambel "Planika" iz Šoštanja in z 
njo zagreto množico zvabil na plesišče. Med plesom, pogovo
ri in obiskovanjem stojnic je minil ves popoldan, veči
ni pa še dober del noči z dneva rudarjev na dan borca. Ne
kateri bi verjetno dočakali na grajski poteptani livadi kar jut
ro, če jih kmalu po polnoči ne bi pregnala nevihta... So pa za
to poskrbeli, da po ulicah našega mesta pesem ni utihnila vse 
do zore. Skratka, rečemo lahko, da je bilo letos 3. julija na 
gradu veselo, kot že dolgo ne. /Uredništvo/

Ob letošnjem 3. juliju 
so našim rudarjem in 
vsem drugim delavcem 
v našem kombinatu 
poslali čestitko...
- Geološki zavod Ljubljana
- Ljubljanske banke - združene banke, Ljubljana
- Poslovna skupnost "Rudis"
- MONTANA Žalec
- Poslovna zajednica rudnika uglja sa jamskom eksploatacijom 

Beograd
- Zavod za ventilaciju i tehničku zaštitu rudarskog instituta 

Beograd
- SOZD REK "Edvard Kardelj", Trbovlje
- Republiški odbor Sindikata delavcev energetike Slovenije
- Rudarji iz Laškega
- Rudnik živega srebra Idrija
- Rudnik kaolina in kalcita Kamnik
- Rudnik Mežica
- Rudnik Kanižarica
- TEHNOIMPEX,Ljubljana
- Marko Vraničar, predsednik republiškega komiteja za ener

getiko, industrijo in gradbeništvo
- Janez Zemljarič, predsednik izvršnega sveta SR Slovenije

Iz delovne organizacije Plastika

POLOŽILI SO TEMELJNI KAMEN 
ZA NOVO PROIZVODNO DVORANO

Zadnji ponedeljek v mesecu juniju se je delavcem naše delov
ne organizacije Plastika uresničila dolgoletna želja in potreba. 
Položili so - kot se reče - temeljni kamen za novo proizvodno

Na gradu 3. julija popoldne. . ■

TREBELIŠKO VAS ZOPET VABI
Velenjsko avto-moto društvo "ŠALEŠKA DOLINA" je or 
ganizator avto-moto piknika z družabnimi igrami. Pik
nik bo to nedeljo, 16. avgusta, ob 15. uri na Trebeliš- 
kem pri domu MOTOKROS. Za ples in dobro razpolože 
nje bo poskrbel ansambel Lojzeta Slaka. Obiskovalci 
se bodo lahko zabavali tudi s streljanjem na koštruna, 
kegljanjem in srečelovom. Člani AMD Velenje bodo 
imeli brezplačen vstop na prireditev, če bodo imeli s 
sabo člansko izkaznico, veljavno za leto 1981.

Vabi vas AMD Velenje!

Razpis "Tiskarne"
SOZD REK Velenje

Delovna organizacija "Tiskarna" SOZD REK Velenje po 
novno razpisuje 2 kadrovski štipendiji za šolanje v šoli IV. 
zahtevnostne stopnje srednjega usmerjenega izobraževa 
nja - smer : KNJIGOVEZ IV. Interesenti se naj zglasijo v 
kadrovsko-izobraževalni službi SOZD REK Velenje (Pre
šernova 5, Velenje, soba 34). S seboj naj prinesejo fotoko
pijo zadnjega šolskega spričevala in prošnjoza štipendijo.

med nastopom Vinka Šimka - Šraufcigra
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halo, v kateri bodo izdelovali plastične embalažne trakove. 
Svečanosti ob tem dogodku so se udeležili predsednik skupšči
ne občine Velenje Franjo Korun, predsednik delavskega sveta 
naše sestavljene organizacije Anton Draž, predsednik delav
skega sveta delovne organizacije RLV Jože Aljaž, predsednik 
poslovodnega odbora naše sestavljene organizacije Slavko Ja
nežič, podsekretar republiškega komiteja za mednarodne od
nose s tujino Aleksander Čerče, generalni direktor izvajalca 
del, Brodoimpeksa-Beograd, Fanta Pantovič in delavci Plasti
ke.

V pozdravnem govoru je predsednik delavskega sveta Plastike 
Vojko Sever najprej pozdravil goste in sodelavce, nato pa je 
povabil direktorja Plastike Dragana Rogiča, da spregovori ne
kaj besed.

Direktor Rogič je dejal, da začetek izgradnje nove proizvodne 
hale pomeni pot k zboljšanju kvalitete embalažnih trakov, po
večanju proizvodnje teh njihovih izdelkov pa zboljšanju pro
duktivnosti in delovnih razmer delavcev, ki bodo v novi hali 
delali. Nadalje je podčrtal, da je program dela za bodočo no
vo halo plod domačih strokovnjakov, da ne bo zgrajena s sred 
stvi drugih in da bi naj bila pripravljena za proizvodnjo že le
tos do praznika občine Velenje. (Vendar ne bo, ker so dela 
zaradi zadnjih restriktivnih ukrepov zveznega izvršnega sveta 
za investicije zastala za dober mesec in pol. Računajo, da bo 
- če bo odslej šlo vse po sreči - zgrajena letos do 29. novem
bra, dneva republike. Op. ur.)

Po pozdravnem govoru direktorja Rogiča sta predsednik delav
skega sveta Vojko Sever in predsednik sindikalne organizaci
je Plastike Roman Rebernik v pripravljeni prostor vgradila 
ročni spenjalec s kosom plastičnega traku in sponko ter doku
ment o tem dejanju in s tem položila temeljni kamen za novo 
halo, ki bo ob dograditvi merila dva tisoč kvadratnih metrov.

Direktor Rogič je nato goste popeljal na ogled po proizvodnih 
prostorih delovne organizacije Plastike. Ko so si vse ogledali 
pa jih je povabil še na prijateljsko srečanje v naš obrat druž
bene prehrane ob Kidričevi cesti v Velenju.

Diana Kujan

NADALJNJIH 77 NOVIH 
STANOVANJ ZA DELAVCE 
IZ NAŠEGA KOMBINATA

Dan rudarjev smo letos zaznamovali tu li z uspehom v naši 
stanovanjski izgradnji, saj smo ob nji r delavcem iz našega 
kombinata izročili v uporabo nadaljnjih 77 novih stanovanj.
Gre za stanovanja v nanovo zgrajenem bloku B 2 v stanovanjs
ki soseski na ploščadi Edvarda Kardelja v Velenju, ki ga je 
zgradila celjska gradbena enota ljubljanskega Gradisa.

Žal se je tudi pri izgradnji tega bloka nekaj moralo zatakniti, 
in to pri kanalizaciji, ki jo je gradila nedavno ustanovljena 
delovna organizacija v Velenju "HPH". Njeni strokovnjaki, 
predvsem nadzorno osebje, so namreč zakrivili, da so de
lavci položili betonske odtočne cevi tako, da voda ne odteka 
od bloka, ampak k njemu priteka. Razlog je preprost... Saj 
veste, če hočemo, da tekoča snov teče, potrebuje vsaj kakš
no promilo padca. V HPH pa nekateri, kot da tega niso vedeli. 
No, rešitev so že našli. Iz Ljubljane bodo dobili kamero, s 
katero bodo lahko pod zemljo posneli, kje tiči "grešni kozel". 
Šele potem pa bo občinska inšpekcijska služba izdala predpi
sano uporabno dovoljenje. Stanarine pa bodo,seveda, pobirali 
že od dneva vselitve dalje.

Dalje na naslednji strani!

PREKLICUJEM VELJAVNOST

delovne izkaznice SOZD REK Velenje št. 115 061 , ki je bila izda
na pred 4. 8. 1981 - Janko ŠEGULA , Kersnikova 13, Velenje.

Predsednik delavskega sveta (desno) in predsednik sindikalne 
organizacije Plastike sta v pripravljeni prostor vgradila ročni 
spenjalec s kosom plastičnega embalažnega traku in spojko 
ter dokument o tem dejanju in s tem položila temeljni kamen 
za novo proizvodno halo Plastike.

Nanovo zgrajeni blok B 2 v stanovanjski soseski na ploščadi 
Edvarda Kardelja v Velenju
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In kaj so rekli prvi stanovalci?

Ivan Mešelj, rudarski 
tehnik, že deveto leto 
zaposlen v RLV, dela v 
delovni skupnosti Zračenje:

"Novega stanovanja sem resnično vesel. Rečem pa: stanovanj 
ska izgradnja poteka pri nas po polžje počasi. Mogoče pa se 
gradbenim delovnim organizacijam to tudi izplača, saj cene 
gradbenega materiala bliskovito rastejo, in če ima podjetje 
zalogo materiala, lahko z zavlačevanjem njene porabe veliko 
pridobi. Potrebovali bi pač bolj odločne nadzorne in inšpek
cijske službe, da bi do podobnih špekulacij v izgradnji ne pri
hajalo. Z drugimi besedami povedano: penali za zamude in 
napake v izgradnji se bi naj res tudi plačevali.

Mimogrede naj omenim še, da so me ob razdeljevanju ključev 
za stanovanja v tem bloku postavili za začasnega predsednika 
hišnega sveta bloka. Rekli so: ’Za tako dolgo, da se bodo stva 
ri v bloku uredile! ’ To obvezo sem sprejel vse prej kot rad.
A kaj sem hotel, moral sem jo sprejeti in se potolažiti z mis
lijo, da bomo s skupnimi močmi počasi stvari v bloku le ure
dili."

Janko Tominšek, 
invalid RLV, že 
dvanajsto leto dela 
v tiskarni RŠC Velenje:

"Presenečen sem, da sem dobil stanovanje, ki še kar ustreza 
mojim telesnim sposobnostim. Sem v pritličju, kar je za me
ne izrednega pomena, saj lahko pridem do stanovanja brez 
dvigala. Tudi z osebnim avtom se bom lahko pripeljal skoraj 
do vhoda. Rečem lahko, da sem na takšno stanovanje čakal 
več kot sedem let. No, kdor čaka, ta dočaka. Toda zame je 
bila ta doba dolga kot stoletje. Je pač tako: invalida v njiho
vih zahtevah navadno s kopico izgovorov zavrnejo. Nikoli ne 
bom pozabil izgovorov. Pač nisem kak slaven nogometaš, da 
bi bili kar čez noč ugodili mojim prošnjam...

Invalid, kakršen sem, se nasploh težko prebijam. Delam le 
po štiri ure na dan, in še večkrat se moram zdraviti. Upam, 
da bom letos lažje kot lani dobil napotnico za topliško zdrav
ljenje. Zdravljenje v Topolšici mi namreč nič ne pomaga, ve
lenjski zdravniki pa še vedno najraje potrebne topliškega 
zdravljenja napotijo v Topolšico. Zato jim moram vedno znova 
dokazovati, da sem resnično potreben zdravljenja v Atomskih 
Toplicah v Podčetrtku ali kvečjemu v Istrskih Toplicah pri Bu
zetu. "

Alfred Vodošek, kvalificirani 
ključavničar, že deseto leto 
zaposlen v TOZD RLV-Klasirnica :

"Čakanje na stanovanje je res mučno, še posebej, če se ti dru 
žina poveča. Prej sem imel terasno stanovanje s tako slabo 
streho, da je ob večjih nalivih vanj vdirala voda. Večkrat sem 
se pritoževal čez to nadlogo, vendar se odgovorni za popravi
lo strehe na moje pritožbe niso ozirali. Mislim, da bo stano
vanja na splošno treba graditi bolj kvalitetno in v nadzor nad 
izgradnjo že takoj, ko jih začnejo graditi, vključiti tudi nekaj 
ljudi, ki jih bodo uporabljali. Tako ne bo moglo priti do takš
nih hudih napak, kot je ta, ki se je pojavila pri ureditvi odtoč
ne kanalizacije za ta naš blok. Res je preveč površnosti pri 
graditvi stanovanj! "

Pripravil Lojze Ojsteršek

Z razgovora v naši 
sestavljeni organizaciji 
o potrebah po spremembah 
in dopolnitvah zakona 
o delovnih razmerjih

V sejni sobi poslovodnega odbora naše sestavljene organizaci
je (v Rudarski 6, Velenje) je bil 26. junija razgovor o potre
bah po spremembah in dopolnitvah zakona o delovnih razmer
jih v večjih velenjskih organizacijah združenega dela.

Do razgovora je prišlo po programu republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije. Vodil ga je Albin Puchin iz republiške 
konference Zveže socialistične mladine Slovenije, od domači
nov pa so bili prisotni delavci s področja urejevanja kadrovskih, 
socialnih in splošnih zadev iz združenih organizacij v našo se
stavljeno organizacijo in "Gorenja".

Razgovor je bil glede na to, kar je bilo razvidno iz predhodno 
poslanega gradiva organizatorja, dobro zamišljen. V gradivu 
so namreč bila navedena glavna področja zakona o delovnih 
razmerjih, ki bi jih bilo treba posebej pozorno preučiti v od
nosu do praktičnih potreb. Žal pa razgovor ni dal nobenega 
pravega rezultata; deloma zaradi nestrokovnega vodenja, de
loma pa zaradi slabe pripravljenosti domačinov.

Stane Žula, vodja socialne službe v naši sestavljeni organiza
ciji, kakor tudi vodja razgovora Albin Puchin, sta resda že ta
koj na začetku predlagala, da bi se držali točk iz gradiva, s 
čimer so se vsi prisotni tudi strinjali. Vendar že pri prvi toč
ki so se razpravljalni začeli spuščati v nepomembne podrob
nosti. To je bil tudi razlog, da je Alojz Filipančič iz ESO pred
lagal, da bi navedli resnične ovire, nejasnosti in pomanjkljivos 
ti v določbah zakona za prakso. Nadalje je predlagal, da bi na
vedli konkretne predloge za spremembe in dopolnitve zakona z 
vidika izkušenj v OZD. Konstantin Kuzmin, član poslovodne
ga odbora naše sestavljene organizacije za kadrovsko-splošno 
področje, pa je menil, da bi naj bil zakon o delovnih razmerjih 
splošnejši, in to zaradi posebnosti posameznih organizacij 
združenega dela, zlasti takšnih, kot je na primer REK Velenje, 
ki združuje zelo različne OZD. S tem je hotel reči, da si bi 
naj OZD v bodoče delovna razmerja urejala v podrobnostih v 
večjem obsegu kot doslej in s tem tudi skladnejše s svojimi



Rudar, 14. avgust 1981 Stran 23

potrebami in možnostmi.

A iz vseh teh pobud ni bilo nič: razgovor se je sprevrgel v 
pravno svetovanje vodje razgovora o tem, kaj vse sedanji za
kon o delovnih razmerjih ureja, namesto v zbiranje predlogov 
za spremembe in dopolnitve njegovih določb. Skratka, čeprav 
je trajal pet ur in pol, je bil lep primer, kakšni naj razgovo
ri, posveti, sestanki ne bodo. Udeleženci se na njem v bistvu 
niso nič dogovorili, vodja pa ni mogel zajeti nobenega 
konkretnega predloga...

Po zapisu Diane
Kujan - uredništvo

Del udeležencev razgovora v naši sestavljeni organizaciji 26. 
junija o potrebah po spremembah in dopolnitvah zakona o de
lovnih razmerjih

povečala stopnja republiškega davka iz osebnega dohodka od 
1 %na 1,9 %.

Povečana stopnja davka za 0,9 % se obračunava in plačuje od 
osebnih dohodkov, izplačanih v času od 1. avgusta 1981 dalje, 
vseh delavcev s stalnim prebivališčem na področju SR Slove
nije.

Povečano stopnjo davka torej moramo obračunati in vplačati 
že pri izplačilu osebnega dohodka za mesec julij 1981, saj je 
to izplačilo po 1. avgustu 1981.

Obračunana razlika po stopnji 0,9 % bo na izplačilni kuverti 
razvidna ob oznaki 942, in to tako dolgo, dokler ne bo v Urad
nem listu SR Slovenije objavljena sprememba odredbe o pre
hodnih računih za vplačevanje zbirnih stopenj davkov in pris
pevkov iz osebnih dohodkov, ki bo vključevala tudi republiški 
davek iz osebnega dohodka po stopnji 1,9 %.

Po objavljeni spremembi omenjene odredbe pa bomo na izpla
čilni kuverti prikazovali obračunani davek po stopnji 1,9 % ob 
oznaki 914.

Franc Štirnulak

Delavcem RLV

PRENOS DELA AKORDA (FAKTORJA) 
IN VREDNOSTI TOČKE V OSNOVNO 
VREDNOST GRUP "AODN"

Sporočilo z gospodarskega področja 
skupnih služb SOZD REK Velenje

SPREMEMBA V OBRAČUNAVANJU IN 
PLAČEVANJU REPUBLIŠKEGA DAVKA 
IZ OSEBNEGA DOHODKA

Obračun osebnih dohodkov za mesec julij 1981 bomo v RLV iz
vršili na podlagi novih osnovnih vrednosti grup, tako kot smo 
se dogovorili na zborih delavcev.

Osnovne vrednosti grup bodo povečane za 25 %na račun vrechosti 
točke in za 25 % na račun akorda (faktorja) . Vrednosti točke in 
akordom se s tem postavijo nova izhodišča.

Ta preračun v končni fazi obračuna OD ne bo vplival na višino 
OD. Gre samo za drugačno obračunsko tehniko, ki jo terja 
številčno že preveliko preseganje osnovnih akordov.

Dalje na naslednji strani!
Z zakonom o spremembi zakona o uvedbi in stopnjah republiš
kih davkov in taks (Uradni list SR Slovenije št. 23/81) se je

RUDAR - INFORMATOR: Glasilo kolektiva sestavljene organizacije REK Velenje (Velenje - Rudarska 6, telefon h.c. 851 100)

Za izdajanje glasila skrbi uredniški odbor. Odbor sestavljata:

a) delegacija samoupravnih organov in družbenopolitičnih organizacij: Franc Avberšek (RLV - DSSS), Mihael Oven (RLV - J. Preloge), 
Vili Romih (RLV - Zračenje), Ivan Jelen (RLV - J. Skale), Ludvik Hribar (RLV - J. mehanizacija in J. transport), Franc Miklavčič 
(RLV - J. gradnje), Anton Čas (RLV - Priprave), Mirko Štagoj (RLV - Klasirnica), Franc Kramer (RLV - Zunanja, Gradbena in Mi
zarska dejavnost), Anton Ribarič (RLV - DSSS), Maks Lomšek (TE Šoštanj), Pavle Planinc (ESO), Roman Rebernik (Plastika), Emil 
Medvešek (Avtopark), Mile Maksimovič (EFE), Silvo Pešak (TISK), Dragica Zupanc in Mirko Žolnir (Delovne skupnosti SOZD);

b) delegacija delavcev in njihovih stalnih sodelavcev pri glasilu: Teodor Jelen (DSSS RLV - odgovorni urednik) , Rafael Batič (DSSS 
SOZD - glavni in tehnični urednik), Bojan Ograjenšek (DSSS SOZD - novinar), Vesna Kores (DSSS SOZD - tajnica glasila), Lojze 
Ojsteršek (DSSS SOZD - fotografske storitve), Konstantin Kuzmin (predstavnik KPO SOZD - stalni sodelavec), Drago Bahun (tajnik 
samoupravnih organov SOZD - stalni sodelavec), Nada Dermol (referentka za informiranje v TE Šoštanj - stalna sodelavka), Tone 
Šeliga (predstavnik OK SZDL Velenje - stalni sodelavec).

Predsednik uredniškega odbora: Anton Ribarič • Naslov uredništva: Velenje - Prešernova 5 (DSSS SOZD - telefon h.c. 851 100, inter
no 260 - soba 58 nad pošto Velenje).

Tiska TISK REK Velenje (Velenje - Celjska cesta, telefon 850 566 ali 851 630 • Glasilo prejemajo vsi člani kolektiva brezplačno • Iz
haja po potrebi • Naklada v višini števila zaposlenih + 100 izvodov.
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Nadaljevanje s prejšnje strani!

Primer za pojasnilo

Če je nekdo v 15. grupi (jamski = 56,63 točke) in doseže faktor v 
višini 138,00, vrednost točke pa je 1,32, se mu vrednost ure 
po starem izračuna takole:

a) 56,63 x 1,32 x (138,00 : 100) = 103,15 (din/uro)

Če pa isti primer računamo po novem, dobimo:

56,63 x 1,25 x 1,25 = 88,48 (nova osnovna vrednost grupe
v točkah)

1,32 : 1,25 = 1,056 (nova vrednost točke)
138,00 : 1,25 = 110,4 (novi akord)

In vrednost ure po novem :

b) 88,48 x 1,056 x (110,4 : 100) = 103,15 (din/uro)

Še preglednica prejšnjih in novih 
osnovnih vrednosti grup AODN v RLV!

GRUPE
Prejšnje osnovne vrednosti grup Nove osnovne vrednosti grup

JAMA ZUNAJ JAMA ZUNAJ

1. 150,42 145,55 235,03 227,42
2. 136,71 131,83 213,60 205,98
3. 125,20 120,33 195,62 188,01
4. 115,47 116,59 180,42 172,79
5. 107,51 102,63 167,98 160,35
6. 100,44 95,56 156,93 149,31
7. 93,79 88,92 146,54 138,93
8. 87,60 82,73 136,87 129,26
9. 81,85 76,97 127,89 120,26

10. 76,53 71,66 119,57 111,96
11. 71,67 66,80 111,98 104,37
12. 67,25 62,38 105,07 97,46
13. 63,27 58,40 98,85 91,25
14. 59,73 54,86 93,32 85,71
15. 56,63 51,75 88,48 80,85
16. 53,98 49,10 84,34 76,71
17. 51,31 46,44 80,17 72,56
18. 49,12 44,24 76,75 69,12
19. 46,89 42,02 73,26 65,65
20. 44,68 39,81 69,81 62,20
21. 42,47 37,60 66,35 58,75
22. 40,26 35,39 62,90 55,29
23. 38,05 33,18 59,45 51,84
24. 35,84 30,97 56,00 48,39

Gospodarski sektor
Srečno! skupnih služb DO RLV

Ogrevanje s sončno energijo 
v našem počitniškem domu

V Domu rudarjev v Fiesi je začela 1.8. 1981 ogrevati sani
tarno vodo naprava za pridobivanje sončne energije. V današ
njem času, času energetske krize, je res potrebno, da začne
mo koristno uporabljati najcenejšo - sončno energijo, kajti 
sevanje sonca na zemljo je približno 5 000-krat večje od po
treb prebivalstva po energiji. Sončno sevanje na naših tleh 
ima moč 1 000 W/m^. V majskem ali junijskem sončnem dne
vu lahko na naših področjih tako izkoristimo tudi do 5 kW sonc 
ne moči/m

Za namestitev sončnih kolektorjev na strehi našega počitniš
kega doma v Fiesi so delavci iz ESO morali najprej zgraditi 
jekleno konstrukcijo s cevnim omrežjem.

Princip delovanja naprave v Fiesi je takle!

Na terasi doma je 76 sončnih kolektorjev, narejenih v LTH 
Škofja Loka, ki so pod določenim kotom montirani na jekleni 
konstrukciji in s cevno mrežo povezani z akumulatorji 
vode v kotlarni. Skozi kolektorje teče tekočina, ki sprejema 
toplotno energijo od sončnih žarkov in jo v akumulatorjih od
daja hladni vodi. Hladna voda se tako segreje tudi do 100 C. 
Avtomatska regulacija uravnava delovanje celotne naprave.

Pravilna toplotna izolacija omogoča tudi, da sončni kolektor ji 
v kombinaciji s kotlarnami na premog ali olje prek 80 % leta 
izkoriščajo sončno energijo.

Za napravo, ki ogreva s sončno energijo sanitarno vodo v Fi
esi, so izvedli glavna strojna dela delavci temeljne organiza
cije ESO (Elektrostrojne opreme) "Vodovodno-toplovodni ob
rati", in to že letos maja in junija. V juliju pa so opravili še 
sklepna dela in poizkusno obratovanje. Tudielektro vezave avto 
matske regulacije so delo delavcev ESO (temeljne organizaci
je Elektro obrati).

Za delavce ESO je montaža te naprave za pridobivanje sončne 
energije med prvimi večjimi tovrstnimi deli. Vendar s kvali
tetno izvedbo so tudi na tem področju pokazali svoje znanje.

Povedati je treba tudi, da je v naši republiki to prva naprava 
za ogrevanje s sončno energijo v tako velikem obsegu. Med 
prvimi pa je tudi ob Jadranu, kjer je največ sončnih dni v letu.

Spodaj: montaža naprave za ogrevanje sanitarne vode v našem 
počitniškem domu v Fiesi je dokončana!

v Pavle Planinc,
Srečno ! delovna organizacija ESO


